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ČEBELARJENJE Z DVOTRETJINSKIMI NAKLADAMI IN Z 
UPORABO VISOKE VEC NAMENSKE PODNICE

RUDI A N2EL

V tem  sestavku nim am  nam ena pre- 
pričeti bralce, da je  najboljši sistem 
sistem dvotretjinskih  naklad. Ob raz
nih srečanjih rad  prisluhnem  debatam  
okoli panjskih  sistemov, vendar me 
zelo moti, ko posamezniki vztrajno t r 
dijo, da je  najboljši sistem le tisti, v 
katerem  sami čebelarijo. Tako s ta  se 
izoblikovali dve skupini, od katerih  
ena vztrajno zagovarja le listovni 
panj, druga pa nakladalni panj in v tem  
ne vidi pom anjkljivosti svojega oz. 
dobrih lastnosti drugega sistema.

Menim, da moramo govoriti le o 
prednostih enega ali drugega tipa pa
nja. Te prednosti, k i so pa v  veliki m e
ri pogojne s pašnim i v iri k je r čebe- 
larim o in s tem  ali čebelarim o na me
stu ali prevažamo.

Preden sem se dokončno odločil za 
čebelarjenje v nakladnem  panju, sem

prebral o panjskih sistemih precej li
terature. Razlogi, da sem se odločil za 
om enjeni sistem, so bili predvsem  na
slednji:

— m anj zahtevna izdelava naklad
nega panja v domači delavnici,

— velika možnost kombinacij pri 
opravilu te r večanje in m anjšanje pro
stornine glede na moč družine.

Čebelarim v Savinjski dolini na stal
nem  mestu, k jer nim am  izdatnejših 
paš. Na začetku čebelarjenja sem si iz
delal norm alne in  polovične naklade, 
vendar sem pred dvema letom a prešel 
na sistem 2/3 naklade z uporabo več
nam enske visoke podnice. Razlogi so 
tile:

— om ejena možnost m enjave satov,
— prevelike spremembe za čebele 

p ri spomladanskem večanju prostor
nine panjev,
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— teža norm alne naklade, ki obre
m enjuje čebelarja p ri njegovih opra
vilih.

Uporaba polovične naklade ima v 
naših razm erah čebelarjenja, k je r so 
ob spomladanskem razvoju družine 
pogosti vdori hladnega zraka, predno
sti pred  uporabo samo norm alnih na
klad.

Uporaba norm alne in  polovične na
klade omogoča uporabo stanikov dveh 
dimenzij. Ob dodajanju satnic ob g ra
dil nem nagonu družine pa se pojavijo 
problem i z odvzetimi sati z zalego, ker 
jih  ne moremo vstaviti v  polovično 
naklado. Ta pom anjkljivost je  p ri upo
rab i 2/3 naklade odpravljena. Posebej 
pa sem zadovoljen z izvedbo satnika, 
ki ga je  pred 2 letom a na razstavi v 
Polju  predstavil inž. Klun. V rhnja la- 
tica tega satnika je  široka 2 cm in d e
bela 1 cm, k a r zadostuje teži sata 2/3 
naklade. S transki latici sta široki 3,7 
cm debeli 1 cm in sta enako široki 
po vsej dolžini, s priostrenim  zgornjim 
in obema spodnjima vogaloma, kar 
omogoča lažjo vstavitev in  razm ik sa
tov. Na spodnjem delu sta vstavljeni 2 
latici visoki 1 cm in široki 0,6 cm, m ed 
k a teri se vstavi satnica. Satnik se ne 
žiči, temveč se satnica samo zalije na 

fr

zgornjo latico, v  katero  je  vrezan žle
bič. Navzdol satnica prosto visi, k ar 
pogojuje, da je  zaradi prostega razte
zanja sat lepo izdelan. P ri točenju ne- 
žičenih satov v košu izdelanem iz šibk 
ne poškodujemo satov, tud i deviških 
ne. V razm erah, v katerih  čebelarim, 
sem v letošnji sezoni točil poprečno 
nad 20 kg m edu na panj brez vsake 
poškodbe na satju, k ljub  temu, da ne 
žičim satnikov.

Druga prednost 2/3 naklad, za naše 
celinsko področje, k je r so razm ere 
za čebelarjenje bistveno drugačne od 
npr. prim orskega pasu, je  v tem, da 
p ri dodajanju naklad  v  dobi razvoja 
ne povečamo prostora za 50 % . Veliko 
več možnosti imamo z 2/3 naklado, da 
povečujemo prostornino vzporedno z 
močjo — razvojem  čebelje družine. 
Norm alno čebeljo družino zazimimo v 
3 nakladah. Spomladi družina zaseda 
srednjo in vrhnjo  naklado, v  kateri je 
h rana. S prvo in  drugo m enjavo na
klad 1, 2, 3 v 1, 3, 2, nato 3, 2, 1, dose
žemo zadovoljiv razvoj družine. P ri 
tre tji in  če trti m enjavi m enjam o sred
njo in  naklado na  podnici (3, 2 v  2, 3) 
s tre tjo  naklado, k jer je nekaj zalege 
in  m edni venec. Ob zadovoljivi paši za
držujem o matico, da zalega v spod

S tojišče LR pa
n jev  z 2/3 nakla
dam i in  visokim i 
podnicam i.
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njem  delu panja brez uporabe m atične 
rešetke. Ob slabšem dotoku h rane pa 
je tud i m atična rešetka nepogrešljiva.

Če im a čebelar par panjev, tak ra t ne 
razm išlja, kako težka je  naklada. V 
prim eru večjega števila družin, ko tra 
ja  posamezni pregled ves dopoldan, 
en dan ali celo vsak dan, pa je  zelo 
bistveno, kakšno težo im a naklada. 2/3 
naklada je  bistveno lažja in  lažje je 
tud i opravilo. Točnih kg in  dkg ne bi 
navajal, saj so o tem  že večkrat pisali.

Na vrhu  panja imam 8' 1 pitalnik; 
izdelan je iz lesa in lesonita, oprem 
ljen  z regulatorjem  za jem anje hrane. 
S takšnim  pitalnikom  lahko dražilno 
krm im o s sirupom  suhim sladkorjem  
ali spomladi s sladkornim  testom.

Dvoletne izkušnje z visoko večna
mensko podnico, ki sem jo predstavil 
v 3. številki Čebelarja t. L, popolnoma 
zadovoljuje pričakovanja. Zadovolj
stvo izražajo tud i tisti čebelarji, k i so 
si že nabavili podnico v  letošnji sezo
ni.

Na enem stojišču, k jer sem letos 
sm ukal cvetni p rah  od 15. 5. do 25. 6., 
sem pridobil nad 5 kg cvetnega p ra
hu  na družino. Zaradi m anjšega pov
praševanja nisem sm ukal vso se
zono, tako da nim am  podatkov o beri 
v eni sezoni.

Posebej prim erna pa bo 2/3 naklada 
v borbi pro ti varroozi, ker čebe-

P ogled  od spodaj nam pokaže, kako če
bele grade trotovino v visoki podnici in 
kako močna je družina.

le vztrajno gradijo  trotovino v prazen 
prostor zadnjega dela podnice. Žični 
okvir, ki je sestavni del podnice, pa 
je  nepogrešljiv pri uporabi <timo!a, 
dim ljenju ali dodajanju tekočine, ki 
povzroči vzburjanje v družini. Posto
pek borbe proti varoozi z dodajanjem  
tekočine je  opisal tov. K ranjc v reviji 
Čebelar.

ČEBELARJEVA OPRAVILA V OKTOBRU
FRANC KOLENC

Če smo med letom delali po m e
sečnih navodilih, ki jih  vsako leto 
prebiram o v Slovenskem čebelarju, 
imamo zdaj pripravljene močne če
belje družine za prezim ovanje z m la
dimi maticami, z zadosti v  med 
predelanega sladkorja in se nam  ni 
treba bati m uhaste zime.

H ladnejši letn i čas vpliva na čebe
lje družine, da se na m anjši površini 
združijo v ulicah m ed sati, naredijo 
prostor za prezimovanje, vedno bolj 
leno izletavajo po zadnji cvetni prah 
na astre  in  drugo jesensko cvetje ter 
donašajo m anjše količine vode. Cen
ter zimske gruče navadno izberejo
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tam, k jer se je  polegla ali se bo po
legla zadnja zalega. To n i vedno 
p rednji del sredine panja, kot si želi
mo in  je  najbolj prim eren za prezi
movanje. Če je  center prezim ovanja 
v  bližini žrela v sredini panja, se če
belja gruča pozimi pom ika za medom 
proti zadnjem u delu satja  in  se pri 
tem  glede na številčno moč čebelje 
družine lahko usm eri na levo ali des
no; to je  zanesljivo znamenje, da bo
do z lahkoto prezimile. Spomladi jim  
ostane zimska zaloga n a  kra jn ih  sa
tih, levo in desno od centra. Če je že 
jeseni center zimske gruče zunaj sre
dine panja, pa je  možno, da se čebele 
pom ikajo za medom v smer, ki je 
bližja steni panja. Tako se lahko zgo
di, da se zaradi m raza cela zimska 
gruča n e  m ore več prestav iti na drugo 
medeno stran  satov, pa zato um ro od 
lakote. Umrle so takorekoč p ri polni 
skledi.

Čebelarjeva naloga v  oktobru je, da 
ob hladnem  vrem enu odpre prostor 
za prezim ovanje in  pogleda pod zim
sko gručo na žrelo, da ugotovi center 
prezim ovanja. Center bo vedno tam, 
k jer segajo čebele s svojimi telesci 
najgloblje pro ti dnu panja. Če pri 
takem  bežnem pregledu ugotovimo, 
da je  center v bližini ene od sten pa
nja, na drugi s tran i pa so nezasedene 
ulice, smo dolžni ob lepem  vrem enu 
prestav iti gnezdo — center prezimo
vanja — v  sredino panja. To nap ra
vimo tako, da na tistem  k ra ju  panja, 
k je r ni čebel, izvlečemo potrebno šte
vilo m edenih satov, jih  stavim o na 
stolico in nato ostale sate drugega za 
drgim  pomikamo v  izpraznjeni del 
pan ja in satov ne izvlečemo iz panja. 
Nato na drugo stran  na prazno m e
sto vstavim o m edene sate, ki jih  im a
mo na stolici. Tako imamo zimsko 
gručo v sredini panja.

V oktobru se rado pojavi tiho ro
panje. Močnejše čebelje družine prič- 
no dopoldne izletavati prej kot slabiči 
in tiho kradejo med iz nezasedenih

ali slabo zasedenih satov slabičev. 
Zgodi se lahko, da izpraznijo s tihim  
ropanjem  določenim panjem  polovico 
zaloge. Čebelarjeva naloga je, da 
opravi kontrolni pregled tis tih  čebe
ljih  družin, ki ne zasedajo vseh satov 
in ugotovi na k ra jn ih  satih, če so 
polni ali prazni. Če ugotovi, da so 
prazni, jih  zam enja z m edenim i sati 
iz rezerve ali pa v  skrajnem  prim eru 
še dokrmi. Do približno 15. oktobra, 
glede na vrem enske razmere, lahko 
takim  družinam  še polagamo sladkor
no raztopino, ki naj bo nekoliko go
stejša. Sladkorno raztopino za to k r 
m ljenje prevrem o in ohlajeno polaga
mo čebelam. S prekuhanjem  sladkor
ne raztopine deloma predelam o trs 
ni sladkor v sadnega in s tem  m anj 
obrem enjujem o čebele pri predelavi 
sladkorja v med.

Ob ugodnem vrem enu moramo oči
stiti dno panjev od vseh voščenih 
prizidkov, ker so ti prizidki spomladi 
leglo voščenega molja, na drugi s tra 
ni pa nas ovirajo p ri polaganju lepen
ke ali lesonita na dno pod gnezdo. 
Vsem panjem  moramo ob hladnejšem  
vrem enu položiti pod gnezdo lepenko 
ali lesonitno ploščo, n a  katero pada 
pozimi drobir, m rtvice in  druga ne
snaga. Lepenko izrežemo pri žrelu v 
obliki polmeseca, da ne ovira čebel 
p ri izletavanju, k er se zaradi vlage 
rada deform ira in  tako ovira čebele 
p ri vhodu.

Zdaj je  tud i čas za prebarvanje 
panjev. P an ji so suhi in čebelar lahko 
ob hladnejšem  vrem enu za določen 
čas zamaši žrelo s krpo in odstrani 
s panjev  staro barvo. Nato odpre žre
la in  naslednji dan popoldne, ko so 
čebele m irne, ponovno zamaši žrela; 
odpre zadaj v ra ta  zaradi zračenja in 
z oljno barvo prebarva p redji del 
panja. B arva se ponoči posuši in  ta 
ko smo zavarovali panje za naslednja 
štiri leta.

Popolno zapaženje pred zimo še ni 
nujno, potrebno pa je  panje stisniti
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V laga v  panjih  je  
bila  že velikokrat 
vzrok, da so  če
bele odm rle, zato  
bodim o zelo  paz
ljiv i pri paženju  
panjev.

in zam ašiti reže med panji, da ni p re
piha. Tako omogočimo, da se panji 
m ed seboj bolje ogrevajo. Reže med 
panji navadno zamašimo s krpam i, ki 
jih  rahlo navlažimo z nafto. N afta 
preprečuje prezim ovanje raznem u m r
česu m ed panji in  spomladi voščene
mu molju. Tudi ptiči pustijo tako za
mašene reže p ri miru.

Imamo pa še razna druga dela. Od
stranim o veje raznih dreves, ki raste
jo ob čebelnjaku, da pozimi ob vetru  
ne vznem irjajo čebel, postavljam o pa
sti za miši ali potrosimo strup. Miši 
se pred zimo izredno rade preselijo 
v  čebelnjake in tam  delajo škodo tu 
di na satju, če jim  je  dosegljivo. Sor
tiram o še satje, tako da izločimo sta
ro satje za prekuho, pospravimo po 
čebelnjaku itd.

Čebelar, ki dela z računico, napravi 
v tem  času finančni obračun za teko
če leto. Letošnje čebelarsko leto lah 
ko ocenimo za srednje dobro. Če smo 
se le malce posvetili čebelam, so nam  
še kar poplačale trud.

V avgustu se je  ponekod pojavilo 
gozdno m edenje in  je  m ana takoj 
trdila. Taki čebelarji imajo v panjih, 
v mediščih, veliko trdega medu, saj 
so ga morali pred krm ljenjem  za zi
mo um akniti iz plodišča v medišče.

Razni novatorji so že opisali, kako 
točimo tak  med, pa do sedaj še n i
mamo zanesljive metode. S trjen  med 
v  satju  odkupuje MEDEX Ljubljana, 
če ga želimo prodati. Med v satju  
lahko spravim o v suhem  prostoru čez 
zimo in z n jim  spomladi krm im o če
bele za zalego tako, da vstavim o po 
dva sata na kraj v medišče in nap ra
vimo na zadnjem delu m atične rešetke 
m anjšo odprtino. Čebele bodo pridno 
izpraznjevale s trjen  med, m atica pa 
bo bolje zalegala. Če imamo veliko 
takega medu, ga lahko izpraznimo 
iz satov z nam akanjem  v topli vodi. 
Sate s strjen im  medom naložimo spo
mladi v prim erno posodo (dobijo se 
prim erne plastične posode), jih  obte
žimo, da jih  voda ne dvigne, in  nanj 
nalijem o precej toplo vodo. Pokriti 
med pred nam akanjem  odpremo. Po
sodo, v katero smo namočili sate, po
krijem o s plastiko in vrečami, da se 
voda prehitro  ne shladi in  naslednji 
dan sate iztočimo. V isto raztopino 
lahko namočimo še drugič ali tretjič; 
tako da jo prej pregrejem o in tako 
dobimo medno raztopino za spom la
dansko špekulativno krm ljenje čebel. 
Taki raztopini lahko dodamo še 
sladkor, če je  preredka, in po
spešimo zaleganje m atice spomladi.
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PRISPEVEK K ČEBELARJENJU V NAKLADALNIH PANJIH
P R O F . DR. J 0 2 E  RIHAR

Ob tre tji izdaji knjige Čebelarjenje 
v nakladalnem  pan ju  v  hrvatskosrb- 
skem jeziku smo v uvodu nanizali 
sm eri napredka čebelarske znanosti 
biološke in  tehniške narave, ki jih  je 
prinesla v  slovensko čebelarstvo borba 
za uvedbo nakladalnega panja, t. im. 
»panjska vojna« (1955-1971). Pojasnili 
smo m otive v  zvezi z uvajanjem  p a
njev  s polovičnimi nakladam i. K ar 
zadeva krm ljenje čebel, smo opisali 
novo uvedeni Boardm anov pitalnik, in 
navedli nekaj pripom b k uporabi fu- 
m agilina in kobaltovega klorida. Raz
p rav lja li smo o bistvu in  postopkih za 
čebelarjenje z dvem a maticama. Ren
tabilnost čebelarjenja smo prikazali 
ob prim erjavi AŽ panja, K irarjevega 
panja in nakladalnega LR panja.

Letos m ineva 10 let, odkar je  bilo 
na biotehniški fakulte ti v  L jubljani 
prvo posvetovanje, p rv i veliki zbor, 
ko so pionirji p ri uvajan ju  nakladalne
ga panja — Brečko, Brglez, K rajnc, 
N ared in poročevalec — evidentirali, 
kako je  na Slovenskem z uvajanjem  
nakladalnega panja. Podobno posve
tovanje, posvečeno isti tem atiki, je 
bilo čez dve leti. Ko se je  tr i  leta 
kasneje zveza čebelarskih društev  
Slovenije odločila, da organizira po
svetovanje, združeno z razstavo v  Po
lju, sem ga pozdravil z največjim  za
dovoljstvom, saj dobro vem, koliko 
težav je  združenih z organiziranjem  
takšnega posveta.

Namen pašega razpravljan ja  ni, da 
bi priklicali celoten način čebelarje
n ja  v nakladalnem  panju, kakršnega 
smo uvedli v  čebelarstvu km etijskega 
inštitu ta  Slovenije oziroma zavoda za 
čebelarstvo v zadnjih 24 letih  1958/81, 
ker smo to opisali domalega v celoti 
v knjigi Čebelarjenje v  nakladalnem  
panju. Želeli pa bi podkrepiti nekate
ra  m anj razjasnjena stališča te r na
vesti nekaj novosti glede tega načina

čebelarjenja in to predvsem  tiste no
vosti, k i so navedene v 3. izdaji k n ji
ge Č ebelarjenje v  nakladalnem  panju, 
ki je  izšla 1. 1981 v  hrvatskosrbskem  
jeziku.

V m islih imam zlasti nekaj p r i
pomb na takoim enovano »panjsko voj
no«, polnaklade, novi m ali pitalnik, 
fum agilin, kobalt, čebelarjenje z dve
m a m aticam a te r  končno nekaj o 
rentabilnosti čebelarjenja.

Ko smo pred dobrimi 25 leti začeli 
načrtovano uvajati nakladalni panj v 
naših razm erah, nas je  vodilo dvoje, 
kar se je  medsebojno prepletalo: k ri
tičen odnos do AŽ panja in  študij 
Janševih  spisov.

V nas je  raslo spoznanje, da AŽ 
panj, v  kakršnem  smo čebelarili nekaj, 
desetletij zasebno in na družbenih 
obratih , v  nekaterih  pogledih ne za
dovoljuje. (Glej: Praktično čebelarje
nje, 1956, str. 123-129, poglavje: Raz- 
m išljenje o prestavljanju.) Poudariti 
moramo pri tem, da nam  je  k ljub te 
m u ostal tako tak ra t kot tud i pozneje 
AŽ panj dragocen, saj zadovoljivo 
rešuje nekatere problem e čebelarje
nja, k a r se kaže zlasti v zadnjem  de
setletju  p ri čebelarjenju na kamionih 
in  prikolicah. K ljub nekaterim  dobrim  
lastnostim  AŽ panja pa so prevladali 
pomisleki biološke in ekonomske na
rave, da nam reč prostorsko omejeni 
panj utesnjuje, zavira življenje če
belje družine, sili čebelarja k  večji 
organiziranosti p ri oskrbovanju čebel, 
mu om ejuje število panjev, ki jih 
lahko oskrbuje, kar vse zm anjšuje 
tako dnevno kot letno bero medu, ki 
jo je v  naših pašnih razm erah mogoče 
doseči.

Vzporedno z novim gledanjem  na 
AŽ panj smo odgovore na večino na
stalih vprašanj začeli odkrivati v  de
lih Antona Janše. Lahko ugotovimo,
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da so bile skoro vse sto letje najbolj 
zanim ive prvine Janševega nauka, to  
je  tiste, ki so m u omogočale obilne 
pridelke in s tem  tud i tolikšen slo
ves, v  našem  čebelarskem  spisju do
sledno potiskane v  ozadje.

»Panjska vojna,« ki jo je  leta 1955 
z oceno članka Ju sta  U šaja v N a
prednem  pčelarstvu sprožil Avguštin 
Bukovec, je  tra ja la  celih 15 let, vse 
do že om enjenega posvetovanja na 
biotehniški faku lte ti v  L jubljani leta 
1971, ko so se tud i tak ra tn i vodilni 
pisci p ri Slovenskem čebelarju  sezna
n ili s prednostm i nakladalnega sistema 
čebelarjenja in povesili kopja. V prvi 
dobi borbe v  letih  1961/66 so bili po
membni zlasti polemični prispevki 
Ivana Raka iz Gotovelj p ri Žalcu, v 
preteklem  desetletju  pa so delovali 
ohrabrujoče povzetki Ju lija  M ayer j a 
iz tujih, zlasti nem ških strokovnih re 
vij. Da je  nakadalni panj p rodiral med 
naše čebelarje razm erom a počasi, je  
prip isati predvsem  okolnosti, da ja 
uredništvo strokovne revije v obdobju 
»panjske vojne« rado priobčevalo spise 
nasprotnikov novega panja, večinoma 
pa m etalo v koš prispevke njegovih 
zagovornikov. Tako se je dogodilo, da 
so m ed čebelarji šele desetletne iz
kušnje poskuševalcev prebile led in 
u trle  pot novosti.

Postavljam o vprašanje: K aj je ob
dobje takoim enovane »panjske vojne« 
prineslo novega v naše čebelarstvo?

1. Predvsem  lahko ugotovimo, da 
je  kresanje m išljenj razgibalo čebelar
je  in pripeljalo v  krog zainteresiranih 
nove ljudi, zlasti m lade. Strokovno 
glasilo Slovenski čebelar je  začelo 
obravnavati novo tem atiko, na zboro
vanjih  čebelarjev je  postalo aktualno 
vprašanje panjskega sistema. Konec 
je bilo samozadovoljstva ob »enotnem 
panju«, ki je bilo dejansko le uspa
vanje.

2. Znanje iz uborabne biologije čebel 
se je  v nekaj pogledih spopolnilo, saj

je  bilo v biologijo čebel treba  vnesti 
popravke, ki so zadevali biistveno 
važne pojave, kot npr.:

— Za norm alno zaleganje m atici v 
sezoni ni dovolj 8 A 2 satov, kot so 
trdili, temveč 'najmanj 12, po pravilu  
pa celo več.

—• M išljenje, da dajejo največji p ri
delek srednje razvite družine, velja le 
za A 2 panj, sicer je pa zmotno; ve
ljalo pa je  kot edino pravilno (Buko
vec, Raič).

— Dokazano je  bilo, da je  ob iz
datni paši medišče A 2 panja že d ru 
gi, lahko pa že prvi dan premajhno.

— Ovržena je  bila trd itev  L. P era- 
dina, da so se listovni panji razširili 
v deželah, v katenih so velike dnevne 
bere (6, 8 in  več kg) neznane in doka
zano, da so neznane zato, ker so če
bele ob izdatnem  m edenju v  prostor
sko omejenem liistovnem panju.

Lahko rečemo, da je borba okoli 
panja poglobila znanje naših čebelar
jev.

3. Spoznali smo, v  čem je  bila 
skrivnost uspeha A. Janše 'in uvideli, 
da ima nakladalni panj trdne korenine 
v naši preteklosti.

4. Borba okrog panja je  ugodno vpli
vala na tehniko čebelarjenja v  AŽ pa
njih. Pogosteje so začeli čebelarji sp ra
ševati, kako povečati prostornino AŽ 
panju, povsem so pa prenehale disku
sije o njegovem zm anjšanju. Tako so 
postali popularni panji z zakladam i 
(Pislak, Frančič — Debeljak), vedno 
več privržencev je  dobival A 2 panj z 
11 satniki v plodišču in  9 ali 10 sat
niki v  medišču. Začeli so izdelovati 
trietažne AŽ panje (kar sicer ni no
vost, saj je  imel tri, vendar manjše, 
oddelke tud i dunajčan).

5. Iz le ta  v leto se je  množilo šte
vilo tistih, ki so poleg že obstoječih 
A 2 panjev uvedli v svoje čebelarstvo 
tudi LR panje. To velja tako za 
začetnike in izkušene čebelarje, ki so
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nakladalne panje v  večini prim erov 
tud i obdržali.

6. Končno naj kot rezu ltat borbe 
okoli panjskega sistem a navedem  
knjigo Čebelarjenje v nakladalnem  pa
nju, ki je v letu  1981 doživela tretjo  
izdajo in k jer je  (pisec prikazal tehni
ko čebelarjenja in tudi zgodovinsko- 
razvojno, biološko in ekonomsko u te
m eljitev nujnosti razširjenja nakladal
nega panjskega sistema.

Čebelarjenje s polovičnimi naklada
mi. Tehnologijo čebelarjenja z nor
m alnim i LR nakladam i sem podrobno 
opisal na 20 straneh v knjigi čeb e 
larjen je  v nakladalnem  panju. Čeprav 
smo prva leta uvajan ja nakladalnega 
panja p ri nas upoštevali in  dali v iz
delavo poleg norm alnih tudi polovič
ne naklade, se je  polnaklad oprijelo 
le nekaj čebelarjev, ki bi jih  preštel 
na prste ene roke. Večina pionirjev 
uvajan ja nakladalnega panje pa je p ri
šlo izključno na norm alne naklade. Po 
dobno je  bilo v čebelarstvu zavoda za 
čebelarstvo.

Ko smo v letih  1971-1973 zbirali 
načine čebelarjenja, kakršni so se do
tlej izoblikovali p ri nas, smo vzeli 
v poštev predvsem  tiste prispevke, ki 
so jih  preiskali in o n jih  razpravljali 
na posvetovanju o uvajan ju  nakladal
nega panja  leta 1971 in 1973. Da bi p ri
kazali tudi preizkušen način čebelar
jen ja  s polnakladam i, smo se obrnili 
na M. Krm elja, ki nam  je  rade volje 
razložil vse o svojem načinu čebe
larjen ja  s polovičnimi nakladam i po 
F arrarju . Kasneje smo večkrat slišali, 
da smo s tem  prispevkom  prvič siste
matično in načrtno razložili, kako če- 
belariti s polovičnimi nakladam i.

Ze v uvodu smo navedli, da se to 
ni zgodilo po naključju. Čebelarjenje 
s polnakladami im a nam reč globoke 
korenine v naši preteklosti. Janša p ra 
vi, da vzame polovične naklade — 
im enuje jih  obode — takrat, kadar 
je  cela naklada preveč prostorna. Polo
vične naklade so m uslužile tudi pri za-

bran jevan ju  rojenja, ko je  vstavil med 
dve naklad i še tretjo , bodisi norm alno 
ali polovično. P rikazal pa je  tud i panj, 
sestavljen iz sam ih polovičnih naklad

Ko smo v šestdesetih letih  p ri nas 
uvajali nakladalni panjski sistem, smo 
im eli vedno pred očmi tud i Janšev 
nauk. Rekli smo, da sta  za plodišče 
potrebni dve norm alni nakladi, za 
medišče pa ena naklada z norm alno 
in eno s polovično m ero satnikov ali 
pa — za medišče — samo 2—3 nakla
de s polovično m ero satnikov. Pred 
očmi smo im eli tud i čebelarjenje v 
M akedoniji, k i smo jo obiskali 1. 1956, 
te r v  Bosni in  Srbiji, k je r so imeli 
D adant-B lattove panje z velikim  plo- 
diščem in polovičnimi mediščnimi n a
kladami. Le omenim naj, da so tudi 
p ri nas poskušali uvesti DB panje v 
le tih  1955/56, kar pa ni bilo v  skladu 
z našo tradicijo, pa tud i enojno plodi
šče se nam  je  zdelo po eni stran i p re
m ajhno, po drugi s tran i pa preokorno.

Č ebelarjenje s polovičnimi nakla
dam i im a vrsto prednosti, npr. pri 
pridelovanju m edu v  satju, p ri k ra tko 
tra jn ih  pašah, ko želimo pridelati sort
no čiste vrste  m edu borovnice, češ.nje, 
javorjov, inkarnatke. Zanj se ogreva
jo tudi tisti, k i so jim  norm alne na
klade pretežke. Č ebelarjenje s polo
vičnimi nakladam i im a svojo uprav i
čenost tud i v  krajih , k je r se večkrat 
pojavlja mana, ki v sa tju  h itro  k ri
stalizira.

V čebelarstvu zavoda za čebelarstvo 
smo uvajali polovične naklade le za
radi vzreje m atic po Rauchfussovem 
načinu. (Glej tudi »Vzrejamo boljše 
čebele«, L jubljana 1972, str. 57)

Zanim anje za čebelarjenje v tako- 
im enovanih F arrarjev ih  panjih  pri nas 
očitno raste. Temu trendu  pri čebelar
jih  ljub iteljih  sledi tud i tre tja  izdaja 
knjige Čebelarjenje v nakladalnem  pa
nju.

KRM LJENJE ČEBEL

Čeprav niso specifične za čebelar
jenje v nakladalnih  panjih, se želim v
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naslednjem  dotakniti treh  stvari v 
zvezi s krm ljenjem  čebel. V mislih 
im am  uporabo fum agilina, kobaltove- 
ga klorida in novi Boardmanov pital- 
nik.

N ajprej nekaj o krm ljen ju  ali na
pajan ju  čebel v  sili. Ne bo treba veli
ko fantazije, da si predočimo situacijo 
v naših čebelnjakih v prihodnjih  dveh, 
treh  mesecih. Lahko se dogodi, da bo 
v  februarju , m arcu ali aprilu  še za
padel sneg tud i po gričih in nižinah, 
k je r je večina čebelnjakov. Kako v ta 
kih prim erih dati čebelam prvo po
moč?

K adar zapade sneg, moramo pred
vsem poskrbeti, da zmanjšamo izleta- 
vanje čebel in  da izletelim  čebelam 
pripravim o pred  čebelnjak boljše 
okolje.

Če je snega veliko, ga odkidamo 'iz
pred čebelnjaka. P red  n jim  in ob n je
govih straneh potresemo sneg s tem 
nim i snovmi, ki ga h itro  topijo, kot 
npr. saje, seneni drobir, zemlja, pe
pel, Tomaževa žlindra ipd.

Izlet čebel zmanjšamo takole: Na 
žrela panjev namečemo sneg. S kepa
mi snega seveda ne smemo žrela pov
sem zamašiti; zrak m ora im eti dostop
v panj. Kaj se bo zgodilo? Topli zrak, 
ki p rihaja  iz notranjosti panja, bo 
stopil sneg in pred žreli te r na b ra
dah se bodo napravile lužice, ki bodo 
čebelam otežkočile izhod, obenem pa 
jim  dajale tekočino, ki jo  potrebujejo 
za pripravo hrane zalegi.

Ob tej prilik i si prikličim o v spo
m in dvoje. V tem  času vlada v  čebe
ljem  gnezdu tem peratura 33—34 sto
pinj, čeprav je  m orda v ozračju ne
kaj stopinj pod ničlo. Čebele se tak ra t 
oskrbujejo z vodo iz dveh virov. 
P rinašajo  jo iz neposredne bližine če
belnjaka, izkoriščajo pa tud i uteko
činjeno paro, ki nastane na obodu 
gnezda zaradi presnavljan ja hrane. 
Vendar je učinek opisanega postopka, 
tj. obm etavanja žrel in  brad s snegom,

očiten. Ko smo pred nekatera žrela 
nasuli sneg, pred druga pa ne, smo 
opazili, da je  bil izlet čebel tr ik ra t 
večji iz tistih  panjev, k jer pred žreli 
n i bilo lužic oziroma sneženih kepic.

Če zapade sneg, je  važno, da n ap ra
vimo takoj, k ar je  treba. Če je  npr. 
ponoči zapadel sneg, gremo k čebel
n jaku  že dopoldan oziroma vsakikrat 
nanovo, če sneg ponovno pobeli okoli
co čebelnjaka.

V takih prim erih  nam  bo v  prihod
n je nenadom estljiv m ali novi pitalnik, 
ki ga nam estim o panjem  v žrelo. Na
mesto da bi čebele izletavale v sneg, 
se bodo zaustavljale p ri žrelu in se tu  
oskrbovale z vodo.

Najprej naj ugotovimo, da je  »mali 
pitalnik«, kakor ga je  poimenoval iz
delovalec, prišel iz izdelave v  začetku
1. 1981. Za nas predstav lja dobrodošlo 
novost, v  svetu  pa je že dolgo znan 
pod imenom Boardmanov pitalnik. 
(Prav je, da to ime zadržimo tudi p ri 
nas!) Z nazivom »mali« ga je  hotel 
izdelovalec razlikovati od 3,3 litrskega 
kapilarnega vakuum skega pitalnika, 
ki je prišel v uporabo že dobro leto 
prej.

P ita ln ik  je  sestavljen iz podstavka 
in rezervoarja za raztopino. Na pod
stavku je deset luknjic, k jer čebele 
prevzem ajo tekočino. Iz posode z raz
topino p rihaja  le toliko tekočine in le 
tako hitro, kolikor je  čebele prevzem a
jo, srkajo. Zasnovan je torej na osno
v i kapilarnosti, podobno kot veliki pi
talnik. Kot je  videti, pridejo čebele do 
raztopine, to je  vode, v notranjosti 
panja in jim  zato ni potrebno izletava- 
ti. Rezervoar, posoda za tekočino, m e
ri 1 liter. P ri nam eščanju p italn ika 
kakor tud i pri ponovnem polnjenju s 
tekočino panja ni treba odpirati, saj 
ga vtaknem o v žrelo panja.

Boardm anov p italn ik  je  v svetu ze
lo cenjen. Uporabljam o ga za dražil- 
no pa tudi dopolnilno hran jen je spo
m ladi in  jeseni. Ne deluje ob hladnem
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vremenu, ko so čebele stisnjene v 
gručo. Kot nalašč je  prim eren tedaj, 
ko hočemo prem ostiti brezpašno 
vrzel ali v mesecih od februarja  
do aprila, ko zapade sneg in bi čebele 
m orale izletavati v sneg, kot smo opi
sali že prej. V našem čebelarstvu smo 
ga uporabljali v aprilu  za draženje. 
Družine so prevzele razredčeno slad
korno raztopino v 3—5 dneh, odvisno 
od živalnosti.

P repričani smo, da bo novi mali pi-> 
taln ik  nov prispevek k  posodabljanju 
našega čebelarstva.

Pripombe k  uporabi fumagilina. 
Mnogi čebelarji redno uporabljajo fu- 
magilin, saj je  znano, da večina če
beljih družin, ki jih  izgubimo v zgod
nji pomladi, propade zaradi grižavosti 
in nosemavosti. Domalega vsi priroč
niki za zatiranje nosemavosti navajajo, 
da zdravimo nosemave čebele zgodaj 
spomladi, k je r se pač v tem  obdobju 
bolezen najpogosteje pojavlja. T akrat 
so tud i veterinarski pregledi. Zdi se 
nam  potrebno, da o narav i nosemavosti 
ponovimo dve ugotovitvi.

— V juniju , leta 1956 smo v  čebel
n jaku  km etijskega inštitu ta  izbrali — 
po metodi naključnega izbora — dva 
panja zaradi raziskav na nosemo. 
Vsak mesec smo do ju lija  1. 1957 je 
m ali iz vsakega odbranega panja po 
100 čebel. V 14 mesecih smo preiskali 
posamično skupaj 2500 čebel. Ugoto
vili smo, da so bile čebele v obeh 
panjih  v vsej dobi malenkostno in
ficirane z nosemo (Rihar, 1958).

— Dalje! V ir okužbe v panju  je z 
izločki bolnih čebel onesnaženo satje. 
Jeseni m ajhno število inficiranih če
bel b lati na satju  in u stvarja  žarišče 
za nadaljn je okužbe čebel v pozni je
seni in zgodnji spomladi. Z dodaja
njem  fum agilina v sladkorno razto
pino jeseni onemogočamo inficiranje 
v zimski gruči, preprečim o iztreblja
nje kužnega blata, čebelam pa omogo
čimo, da pozimi uživajo zdravilno 
hrano.

Upravičeno m e bo kdo vprašal, kje 
dobiti fumagilin. Takih vprašanj je 
bilo v pretekli jeseni dosti, kar je  na
ravno, ko je ob restrikciji uvoza zm anj
kalo tud i fumagilina. Postavlja pa se 
vprašanje, od koga moremo v sedanji 
politiki izvoza in uvoza pričakovati, 
da bo uvozil zdravilo za čebele. V pra
šanje je  načelno važno in  se ne tiče 
samo tega zdravila, am pak tudi neka
terih  drugih sredstev. N aravno je, da 
to moremo in moramo pričakovati sa
mo od podjetja Medex, ki je  p rak tič
no edini odkupovalec in  izvoznik na
šega medu.

K obaltov klorid. Znano je, da ko- 
baltov klorid stim ulira zaleganje m a
tic spomladi. Novejša dognanja pa so 
pokazala, da je  njegova uporaba lahko 
nož z dvema reziloma, kot prav i R. 
Ignjatovič (»Pčelar« št. 10., 1981) in 
kot je  bilo rečeno na lanskem  posve
tovanju  v Polju, č loveku  je  potreben 
kot sestavni del vitam ina B-12, ven
dar v  neznatni količini. Če ga človek 
prejm e dnevno več kot 20 tisočink 
grama, pride do zastrupitve. N avaja
jo bolezni k rv i in kapilar, bolezni 
srčne mišice in druge, ki nastajajo  p ri 
prevelikem  uživanju kobalta. Oboleli 
so pivci piva, v katerem  so dobili 
dnevno le 8 tisočink gram a kobalta. 
(V pivovarnah so dajali kobalt pivu 
zato, da bi se bolje penilo).

Dejstvo o m orebitnem  škodljivem 
delovanju kobaltovega klorida smo 
upoštevali tud i p ri najnovejši izdaji 
knjige Čebelarjenje v nakladalnem  pa
nju. V njej priporočamo dodajanje 
samo pri prvem  spomladanskem krm 
ljenju  čebel v feb ruarju  ali m arcu 
v obliki testa ali raztopine. P ri d ru 
gem spom ladanskem  opravilu, v za
četku aprila, ko bi bilo možno, da bi 
bil v prvem  m edu češnje, borovnice 
ali repice tudi kobalt, ga ne priporo
čamo dodajati čebelji hrani.

S tem  na tem  m estu popravljam o 
navedbe v prvi in drugi izdaji kn ji
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žice Čebelarjenje v nakladalnem  pa
nju, k jer smo om enjali uporabo kobal
ta  p ri prvem  spom ladanskem  krm lje
n ju  v februarju  in m arcu in  p ri d ru 
gih spom ladanskih opravilih v prvih 
dneh aprila.

Tudi glede količine kobalta v  p re
h ran i čebel priporočamo dodati (Glej
3. izdajo knjige Č ebelarjenje v na
kladalnem  panju) le v  5 mg kobaltove- 
ga klorida na 1 kg oziroma 1 lite r če
belje hrane ali na 25 kg sladkornega 
testa le 125 mg kobaltovega klorida.

V prejšn jih  dveh izdajah je bila na
vedena količina 20—24 mg na 1 liter; 
tj. 5—6-krat več.

Naj ponovim! Kobaltov hlorid v ko
ličini 5 mg na lite r dodajam o v če
beljo krm o — v testo ali raztopino — 
ki jo dodajamo čebelam v mesecu 
feb ruarju  in m arcu, ne pa v  hrano, 
ki jo pokladamo kasneje. S tem  p rak 
tično onemogočimo, da bi kobalt p ri
šel v  med.

Priporočamo im etnikom  prv ih  dveh 
izdaj Čebelarjenje v  nakladalnem  pa
nju, da prednje dopolnijo, izdelovalce 
krm e pa, da prednje upoštevajo.

Omenimo naj tudi, da vsebuje ko
b alt tud i sredstvo »forsapin«, ki ga 
ponuja Pčelarski kom binat Beograd. V 
zvezi z uporabo kobaltovega klorida 
je  bilo v preteklem  letu  več člankov v 
strokovni reviji »Pčelar«.

Čebelarjenje z dvem a maticama. O 
čebelarjenju z dvem a m aticam a go
vorimo takrat, če imamo v k ra jši ali 
daljši dobi v sezoni v panju  po dve 
matici. Teoretično podlago m u je  dal 
F a rra r  (1937) z ugotovitvijo, da se 
pridelek medu poveča za toliko, koli
kor se poveča živalnost čebelje d ru 
žine, kar pove da ena živalna druži
na da več medu kot dve šibki ali račun
sko: 1000 čebel, ki izletavajo iz panja 
s 60.000 čebelami, nabere tr ik ra t več 
m edu kot prav  tako 1000 čebel, ki iz
letavajo iz 4 panjev, od katerih  ima 
vsak po 15.000 čebel.

P ri čebelarjenju z dvem a m aticam a 
zasledujemo ponavadi dva cilja. P re 
prečiti želimo rojenje in doseči večji 
pridelek medu.

Najbolj ugodno je, če se prične spo
m ladansko cvetje in razvoj družin 8 
do 10 tednov pred nastopom glavne 
paše. V tem  času doseže čebelja 
družina vrh  svojega razvoja. Če tra ja  
razvojna doba do glavne paše toliko 
časa, potem  je  razm erom a lahko če- 
belariti. Težje pa je ravnati s čebe
lami, če je  obdobje pred  pašo p rek ra t
ko ali predolgo.

Če je  obdobje razvoja pred glavno- 
pašo prekratko  in  čebelje družine ne 
bi mogle doseči v rha  svojega razvoja, 
jim  z raznim i posegi pomagamo.

Vzemimo drug prim er, ko je ob
dobje od začetka spomladanskega 
cvetja in razvoja do glavne paše p re
dolgo, ko čebelje družine dosežejo 
v rh  razvoja, preden nastopi paša. V 
tem  prim eru je  nevarnost, da čebelje 
družine izrojijo ali pridejo v  rojilno 
razpoloženje in zm anjšajo svojo na
biralno vnemo. To preprečim o z de
litvijo družine, tako da v  istem panju  
napravim o novo družino. P r i  tem  nas 
vodi želja, da razvijam o do glavne 
paše novo pomožno družino v  tolikšni 
meri, da bodo njene čebele že vk lju 
čene v  nabiran je  in to bodisi kot sa
m ostojne družine ali pa združene s 
staro družino. Iz tega sledi, da moramo 
družine deliti, tj. naprav iti nove, do
volj zgodaj, da se bodo mogle nove, 
pomožne družine dovolj razviti.

Pred čebelarjem, ki hoče čebelariti 
z dvema m aticam a, sta dve nalogi:

— Im eti m ora rezervne m atice ali 
pa jih  pričeti dovolj zgodaj vzrejati 
sami, da si pravočasno preskrbi zrele 
matičnike.

— Poskrbeti m ora, da bo dodatna 
m atica ali pa iz vstavljenega m atični- 
ka vzrejena matica, začela zalegati 
najm anj 40 dni pred pričetkom  pred
videne paše.
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P ri p rip rav ljan ju  čebeljih družin na 
pašo imamo potem takem  možnost, da 
družno delimo in  jo ponovno spajamo. 
Novi družini dodamo matico ali zrel 
matičnik. So pa tud i načini čebelar
jen ja  z dvema maticama, k jer p re
puščamo čebelam samim, da si v lo
čeni enoti same zgradijo zasilne m a- 
tičnike.

Z dodajanjem  m atice ali zrelega 
m atičnika pridobimo čas, poleg tega 
pa vplivamo na kakovost in  plem en
sko vrednost matice.

Do podrobnosti izdelano metodo če
belarjen ja z dvem a m aticam a najde
mo pri M orseju (1978), k je r je  p red
videno dodajanje m lade sparjene m a
tice.

P ri čebelarjenju z dvema m aticam a 
se torej obe enoti do tedaj, ko nasto
pi glavna paša, razv ijata ločeno. P rud- 
čenko (1973) odvzame pan ju  staro m a
tico ob pričetku paše na  sončnici, je 
seni pa ponovno združi obe družini. 
Morse predvideva združitev obeh de
lov tr i  tedne pred koncem paše.

Čebelarjenje z dvema m aticam a bo 
izkušen čebelar prilagodil svojem u na
činu čebelarjenja. Najlaže je, če im a
mo čebele na stalnem  mestu. Možno 
je  tudi kom binirati s prevozi na do
ločene paše, tako, da po prehodu na 
novo mesto spojimo dve enoti, ki sta 
bili doslej ločeni.

Čebelarjenje z dvema m aticam a im a 
velike prednosti:

— Preprečim o naravno rojenje.
— Pridelek m edu povečamo 1—2- 

kratno.

— Z združitvijo obeh enot v jesen
ski dobi zazimimo orjaške družine, ki 
se naslednjo spomlad naglo razvijejo.

Rentabilnost čebelarjenja. Ko ome
njam o rentabilnost čebelarjenja, m ar
sikdo zamahne z roko, češ nim am  če
bel zato, da bi obogatel. P repričan  pa 
sem, da večina med nam i misli d ru 

gače. L jubitelji, ki im ajo po nekaj 
panjev p ri sorodnikih na deželi, na vi
kendu ali celo na balkonu svojega sta
novanja, so poglavje zase. G lavni na
men čebelarjenja pa je  bil, je  in osta
ne gospodarski, pridobitni. Za popreč
nega čebelarja je  zato važno, koliko 
časa m u bo potrebno za oskrbovanje 
posameznega panja, ali bo prideloval 
samo med ali pa še kaj drugega, ali 
m u kaže prevažati ali ne in podobno.

Za večino začetnikov, ki se želijo 
posvetiti čebelarjenju, je  še kako v a 
žno, koliko bo treba vložiti v panje, 
satnice, nakup čebel, koliko inven tar
ja  jim  bo poleg tega še potrebno. P ri 
tem  gre za enkratne investicije. Vsa
ko leto pa je treba skrbeti še za k r
m ilni sladkor, za popravila panjev in 
drugo. Med vsakoletne stroške je 
treba p rišteti še amortizacijo, saj si 
m arsikdo za nabavo osnovnih sredstev 
najam e kredit, panji pa nim ajo neom e
jene dobe trajan ja .

Stroški za investicije in  za vsako
letno obratovanje se bodo vsekakor 
razlikovali, če smo se odločili za lis- 
tovni ali nakladalni panjski sistem. O 
tem  je nekoč več poročal ing. U. 
Vidmar, tud i n a  posvetovanju v  Po
lju.

Bolj odločujočega pomena za ren- 
tabilnostni račun je  poraba časa, po
trebnega za oskrbo enega panja, te r 
pridelk m edu na panj. (Če pridelu je
mo poleg m edu m orda tud i cvetni 
prah, mleček, propolis, potem  tržno 
vrednost pridelkov preračunam o v 
vrednost medu, da si olajšamo račun, 
koliko v tem  prim eru  tako im enova
nih pogojnih — kilogram ov je  znašal 
letn i pridelek medu).

Poučen račun rentabilnosti čebelar
jen ja  je  na posvetovanju v  Polju  1. 
1979 prikazal čebelar S. Šauperl iz 
Dupleka p ri M ariboru. Gnala ga je 
želja, da bi ugotovil, koliko m edu bo 
pridelal v  A 2 panjih, K irarjev ih  in 
nakladalnih panjih. V vsaki skupini je
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imel do 30 panjev. V sredini m aja, to 
je še pred začetkom paše, jih  je p re
peljal na  Kozjak. Iz vsake skupine je 
imel po en panj tudi na tehtnici. Prvič 
je  odvzemal med 5. junija , zadnjič 
27. julija. P ri vsakem  točenju je  za 
vsak panj zabeležil, koliko m edu je 
dal. To zapisovanje m u ni bilo tako 
težko, ker je  bil pre jšn ja  le ta  sodela
vec zavoda za čebelarstvo, ko je  ta  
p rim erja l čebelje rodove različnega 
izvora z njihovim i gospodarskimi 
lastnostmi. V ta  nam en je  dobil od 
zavoda navodila in obrazce. Gradivo

je računsko obdelal S. Sajevec, prav- 
tako iz M aribora.

Koristno bo, če nekatere rezultate 
teh  računov na tem  m estu ponovimo 
in  pojasnimo.

R ezultati so razvidni iz naslednje 
preglednice, v  kateri je  navedena v r
sta panja, poprečen pridelek v  kg in 
v  odstotkih v prim erjavi s pridelkom  
v  A 2 panju, dalje skupni pridelek v 
posameznih v rstah  panjev, koliko u r 
je bilo potrebno za oskrbo enega pa
n ja  te r končno, s koliko kilogram i 
m edu je  bila nagrajena u ra  dela.

V rsta panja P op rečen p ridelek  
kg %

Iztočeno  
iz  panja  
na teh t
n ic i (kg)

Za delo  
je  b ilo  

porabljeno  
ur

N a eno 
idelovno  

uro je  bilo  
pridelano kg

A 2  panj 22,35 100,00 25,85 10,47 2,07
K irarjev p. 27,80 124,38 . 26,75 9,46 2,85
LR panj 42,85 191,72 48,00 6,12 6,90

R ezultati so dovolj jasni in  kažejo, 
da je  bilo iz LR panjev  iztočeno 91 °/o
— okroglo 20 kg — več m edu kot iz 
AŽ panjev. Če bi vzeli v poštev stro
ške am ortizacije, obresti in  vloženo 
delo, bi bil p ri AŽ pan ju  preseček 2,2 
kg m edu na panj, p ri nakladalnem  p a
n ju  pa 26,95 kg.

Temu ali onemu, ki ne pozna na
rave m edenja na  Pohorju, bo nena- 
vedno, da je  bilo za posamezni panj 
porabljeno toliko delovnih ur: okroglo
6 p ri nakladalnih in nad 10 p ri AŽ 
panjih. Toliko časa na  splošno je bilo 
porabljenega predvsem  zaradi pet
kratnega odvzemanja medu. Čebele 
so nam reč pobirale listno mano s 
hrasta, medila je  sm reka in bržkone 
tudi macesen. Med se je v sa tju  naglo 
kristaliziral, že po nekaj dneh. Zato 
ga je  čebelar odvzemal v k rajših  p re
sledkih, in sicer 5., 19., n  30., jun ija  
te r  11. in  27. ju lija. H itro kristalizi- 
ran je  m edu v  naših k ra jih  nikakor 
n i redkost. L eta 1963, ko je  medila

tudi hoja, je  opazovalec v  Lovrencu 
na Pohorju odvzemal m ed k ar sedem
krat, in to dvakrat v juniju , tr ik ra t 
v  ju liju  in  dvakrat v avgustu.

K podatkom  v preglednici je  po
trebno še drugo pojasnilo. Kako si naj 
razlagam o tolikšno razliko med koli
čino medu, ki je bila iztočena iz AŽ 
in LR panja, saj ga je  iz zadnjega do
bil poprečno 20 kg več. Mogoče je 
kdo med poslušalci predlansko leto, 
ko je  v  Polju  slišal referat, podvomil 
v  verodostojnost podatkov oziroma jih  
vzel kot propagando za nakladalni 
panj. Če je  tem u tako, skušajm o po
jasn iti nastale razlike v  beri. Vzroka 
sta dva, ki pa oba izhajata iz veliko
sti satov v plodišču. K ot že rečeno, 
se je m ana v satju  naglo strjevala.
V plodiščih je  zaradi zalege ni bilo 
mogoče iztočiti. Čebele so matico na 
velikih satih  čedalje bolj blokirale, 
venci m edu so postajali v  plodiščih 
K irarjev ih  in  AŽ satov čedalje večji.
V ju liju  so bili v  K irarjev ih  panjih
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le  še m ajhni krožki zalege, vse drugo 
pa je  bilo zacem entirano z medom, 
ki ga ni bilo moč iztočiti. V nekoliko 
m anjši m eri je  bilo to tudi v plodi- 
ščih AŽ panjev. Izrazimo razliko m ed 
nanesenim  in iztočenim medom v od
stotkih! Največ medu, in sicer 44,23 
odstotka, je ostalo v  K irarjev ih  
panjih, v AŽ panjih  okroglo 31 °/o, v 
nakladalnih panjih  pa 16,12 %. Drugi 
vzrok zm anjšanega pridelka v  K irar- 
jevem  in AŽ panju  izhaja iz prvega. 
M atica je postopno mogla zalegati le 
n a  m anjših površinah, živahnost d ru 
žin se je zm anjšala, k ar se je  začelo 
poznati tudi na pridelku v ju liju . Če 
bi prim erjave opravili nekje na d ru 
gem območju Slovenije, k je r se m a
na v satju  navadno ne kristalizira, 
bi bilo v pridelku m edu v navedenih 
treh  vrstah  panjev vsekakor manj 
razlik, ker bi bilo tudi iz plodiščnih 
satov moč iztočiti nekaj medu.

Ko govorimo o nakladalnem  panju, 
rentabilnosti čebelarjenja in s trjeva
n ju  m ane v  plodiščnih satih, skušaj
mo s te stran i osvetliti domnevni 
vzrok katastrofaln ih  prezim itev čebel, 
kakršne smo doživeli v zimah 1937/38, 
1946/47, 1962/63, ko je  propadlo kar 
3/4 čebeljih družin v Sloveniji, ne
k atera  področja pa so se skoro po
vsem izpraznila.

M artelanc (1963) je  spomladi leta 
1963 podrobno opisal, kako so čebele 
prezimovale. P rikazal je, kako se je  v 
plodiščih AŽ panjev pom ikala čebe
lja  gruča. Ugotovil je, da so čebele 
ob ponovnem nastopu m raza strn ile 
zimsko gručo v zgornjo tre tjino  sa t
nikov, k jer je  bila v vencih pod gor
njo  letvico pokrita m ana. Čebele so 
uživale mano, postale grižave in no- 
semave te r propadle.

Zanimivo je, da v  dosedanjih pole
m ikah o m eri satn ika — kolikor nam  
je  znano — noben pisec ni navedel, 
da visoki satniki, kakršna sta K irar- 
jev  in  AŽ, silijo čebele, da kopičijo 
nad zalego vence medu, kar se p ri 
nižjih m erah satnikov ne dogaja in da 
je  bržkone tej okolnosti pripisovati 
tolikšne zimske izgube v naših krajih . 
Visok satn ik  AŽ panja v plodišču, iz 
katerega je  jeseni težko iztočiti vso 
mano, utegne biti eden najpom em b
nejših vzrokov katastrofaln ih  prezi
m itev čebeljih družin, ki se v naših 
k ra jih  pojavljajo razm erom a pogosto 
in ki močno zm anjšujejo rentabilnost 
čebelarjenja v  Sloveniji. Zato smo 
m nenja, da razprava o m eri satnika v 
plodišču AŽ panja še ni sklenjena.

(Referat — Polje 1982)
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PRODAM

Prodam  pet pajskih teh tn ic  za v  panj in tri za pod panj Cena po dogovoru. 
Em il A jtn ik , B rilejeva  20. L jubljana (D ravlje).
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O LETOŠNJI PAŠI NA GORIŠKEM
Inž. FRANC 8IV IC

P osnetek  sm reko
ve  vejice  fotogra* 
firan e letos v  Tr
novskem  gozdu. 
Pod črko L v id i
m o sam ičke lek a- 
nij, puščice pa 
kažejo m ešičke  
sam čkov n a  ig li
cah. Foto: F. Š iv ic

Ustaljena navada je  že, da ob kon
cu čebelarskega leta opišemo v  našem 
glasilu, kako smo čebelarili in kaj je  v 
pretekli sezoni medilo. O delovanju 
opazovalne službe za gozdno medenje 
bo verjetno pisal kdo od uslužbencev 
Medexa, jaz pa bi poskušal ocelniti 
predvsem  letošnjo pašo na Goriškem, 
k jer imam tud i sam čebele in  so mi 
vsakoletne pašne razm ere precej zna
ne.

A kacija je  zaradi hladne pomladi 
precej kasnila. B era v Vipavski doli
ni se je  gibala okrog 7 kg na panj in 
torej ni bila ravno razveseljiva. Zato 
mnogi tega prvega m edu n iti niso to
čili in so panje ra je  zapeljali na  višje 
ležeče k ra je  na obrobju Krasa, k jer je  
akacija ravno začela cveteti. M edenje 
je  bilo tako izdatno, da so bili panji, v 
nekaj dneh polni. Vreme se je  tedaj 
ustalilo in čebele so lahko nem oteno 
b ra le  vsak dan od ju tra  do večera. 
P rav  tak a  dobro so se odrezali čebe
la rji v okolici Ilirske Bistrice, k jer 
cvete akacija še nekoliko kasneje kot 
kraška, pa tud i v P rekm urju  so bili

m enda k a r zadovoljni. Nedavno me je 
poklical po telefonu moj znanec iz Sr
bije in  mi povedal, da je  točil na aka
ciji k ar dvakrat, večino m edu pa je  
tud i že prodal.

Po končani akacijevi paši se je  bilo 
treba odločiti, kam  s čebelami: na lipo 
v dolino Soče ali v gozd. Je lka  v Tr
novskem gozdu je  zadnja le ta  čebelar
je  tako razočarala, da nanjo nihče ni 
bil preveč pozoren. K er lipa lani ni kaj 
p rida cvetela, so mnogi upravičeno ra
čunali, da bo letos zacvetela bolj obil
no. In  niso se zmotili. B era jie bila si
cer v raznih krajih  zelo različna, od 10 
do 25 kg na  panj, ponekod tudi več. Iz
kazalo se je, da so največ nabrale tiste 
čebele, ki so jih  postavili ob vznožje 
visokih hribov, saj so imele zaradi po
m ikanja m edenja v višje lege skoraj 
mesec dni trajajočo pašo.

Sm reka zamedi v Trnovskem gozdu 
m ed 10. in 15. junijem . Lani je  dobro 
medila, zato je  m arsikdo računal, da 
bo letos odpovedala. K ljub tem u so se 
sredi meseca začeli pojavljati na K r
nici čebelarski ogledniki in  pregledo
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vati smrekove vejice, da bi odkrili le- 
kanije. Našli pa so le prazne lansko
letne mešičke. Pač pa so opazili na ig
licah smrek, ki so lani dobro medile, 
številne sive pikice. Veje so bile vide<- 
ti od daleč kakor posute s pepelom. 
Kaj bi to bilo, so se spraševali. Tudi

Tov. M arija K rapež pred svojo opazo
valno  postajo na K rnici. Foto: F. S iv ic

Čebela na vejic i 
sm reke — . Pušci- 
ca pa kaže sam čka  
lekan ije  na iglici. 
Foto: F. S iv ic

tov. M arija Krapež, ki že desetletja 
vzorno vodi opazovalno postajo na K r
nici, jim  n i vedela povedati nič dolo
čenega, čeprav je  tr ik ra t p rebrala  mo
jo knjižico o gozdnem medenju.

No, čudni pojav smo km alu razjas
nili. Sive, kakšne 2 mm dolge pike na 
iglicah sm rek niso drugega kakor m e
šički samčkov lekanij, k i na  teh m e
stih prezimijo in  se izvalijo nekoliko 
prej, preden samičke dosežejo spolno 
zrelost. T akrat sm reka najbolj medi, 
toda mano izločajo le okrogle, kakšne 
tr i  m ilim etre debele samičke v pazdu
hah vejic. Tudi sam  tako množičnega 
pojava samčkov doslej še nisem  videl 
in  mislim, da bi bil lahko to dober 
kazalec p ri napovedovanju m edenja 
smreke.

Sredi jun ija  ženskih lekanij torej še 
n i bilo videti, čeprav tedaj ta  dreves
na v rsta  navadno že lepo medi. Nekdo, 
ki je  imel tam  čebele že od začetka 
meseca, se je  naveličal čakati in  je 
ra je  panje odpeljal na  kostanjevo pa
šo. Ze naslednji dan je sm reka zače
la m editi in tehnica kontrolnega panja 
Se je  do 15j ju lija  dvignila krepko pre
ko 30 kg. Središče m edenja je  bilo tam  
k je r smo našli največ samčkov.

(N adaljvanje na  str. 273)
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10
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MATICA —  OSNOVNI FAKTOR ZA PRIDELOVANJE MEDU

Cas, v katerem  živimo, zahteva vse 
več pridelkov, še posebej več hrane. 
Med je  že od davnine priznan kot zelo 
izdatna hrana. Zaradi lastnosti, k i jih 
ima, mu v ljudski medicini pripisujejo 
celo zdravilnost. Menim, da je  po tre
bno, da o večji pridelavi m edu in  d ru 
gih čebeljih pridelkov povem nekaj 
besed.

Jugoslavija je  v svetu poznana kot 
država, ki je  po vojni, posebno pa v 
zadnjih desetih letih, dosegla pomemb
ne rezultate v km etijstvu in živino
reji. Jasno je, da je  bilo za obilne in 
kvalitetne pridelke potrebno vlagati 
velika finančna sredstva v daljšem  ob
dobju za raziskovanje novih lastnosti 
semen oziroma tehničnih ukrepov za 
večje pridelke. K er nas zanima pred
vsem večji pridelek m edu in  drugih 
čebeljih izdelkov, nam enjam o pozor
nost osnovnemu faktorju  večjega p ri
delka, čebelji matici.

M imo lahko rečemo, da je  m atica v 
čebelarstvu vsaj tako pom em bna kot 
dobro seme pri žitu oziroma p ri drugih 
poljedelskih rastlinah. Zal naša družba 
do nedavnega ni na področju množične 
vzreje gospodarskih m atic naredila 
praktično ničesar. Dejstvo, da smo v 
državi imeli do 1980. le ta  Zavod za če
belarstvo L jubljana, ki je  poleg neka
terih  podobnih institucij prevzel kot 
važno nalogo selekcijo in vzgojo matic, 
praktično na tem  področju ni bilo na

rejenega ničesar. Število matic, ki so 
jih  letno vzgojili v  teh  institucijah  in 
prodali čebelarjem, je  bilo m ajhno — 
po oceni ca. 1000 matic v  posameznem 
letu. V naši državi imamo po statisti
čnih podatkih 1,100.000 panjev- Ce 
prim erjam o to številko s 1000 vzgoje
nih  selekcionarnih matic, lahko velja 
ta  količina samo kot vzorec, ne pa kot 
množična vzreja matic. K ot gospodar
sko organizacijo kakor tud i kot družbo 
nas prvo zanima blagovna pridelava 
medu in drugo pridelava drugih če
beljih pridelkov. Na osnovi tega lahko 
sklepamo, da ca. 25 %  od zgoraj nave
denega števila panjev, to je  275000, la
hko vzamemo kot gospodarske panje. 
Skrajn i čas je, da p ri tem  številu go
spodarskih panjev upoštevamo, da m a
tica izredno vpliva na  bero medu. Od 
m atice je  odvisno 20 - 50 °/o bere, zato 
je  izredno pomembno, da vsi čebelarji, 
ki pridelujejo med, resno razm išljajo o 
kvaliteti matic. Poleg tega, da lahko na 
panj dobimo 10 in več kg medu, če je 
m atica m lada in selekcionirana in da 
čebelje družine, ki imajo mlado matico, 
niso tako rojive, je  pomemben faktor 
tudi prihranek  čebelarjevega časa. Po
udariti je  treba, da so družine z mlado 
matico močne in  zato bolj odporne 
proti čebeljim  boleznim kakor tudi 
proti varrozi. Vsak čebelar bi moral 
spre je ti kot pravilo, da obvezno zame
n ja  m atico vsako drugo leto, k er bi s 
tem  dosegel najoptim alnejši pridelek
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medu in voska, poleg tega pa bi imel 
močne družine.

Naša delovna organizacija je začela 
veliko akcijo na področju vzgoje go
spodarskih matic, da bi bila bera medu 
na splošno večja. Organizirali smo ve
čje število najboljših profesionalnih 
čebelarjev pridelovalcev matičnega 
m lečka za vzgojo gospodarskih, selek- 
cionarnih matic. Z dolgoletno seleek- 
cijo in trdim  delom izbranih čebelar
jev smo dosegli velik uspeh, t. j. kva
litetno vzrejo gospodarskih matic. 
Vzreja takšnih matic in m atičnjakov 
je v tem  letu  dosegla izredne rezultate, 
na katere smo lahko ponosni. Ponosni 
smo tud i na naše čebelarje, ki vzgaja
jo matice, ker jim  je  uspelo, da mno*- 
žično pridobivajo gospodarske matice 
in matičnike. Vsi rejci gospodarskih 
matic so pod stalno kontrolo biotehni
ške fakulte te  — VTOZD za veterinar
stvo. Tako dobijo čebelarji jamstvo, da 
so zdrave.

Menim, da bi čebelarji m orali sp re
je ti vse, k ar je  mogoče, da bi povečali 
bero m edu in  drugih čebeljih pridel
kov v  državi. Znano nam  je, da še ve
dno uvozimo veliko medu, k ljub tem u

da imamo izredne pogoje za vsaj tri
k ra t večji pridelek in da je  naša druž
bena dolžnost, da aktiviram o vse fa
k torje v čebelarstvu za večji pridelek, 
tako da bi že na koncu tega srednje
ročnega obdobja domača bera pokri
vala potrebe našega trga  in bi ustvarili 
tudi presežke medu in drugih čebeljih 
pridelkov za izvoz. Vrednost uvoza me
du znaša danes ca. 6 milijonov $. Koli
kor bi povečali pridelek, bi lahko do 
konca 1985 izvozili med v vrednosti 
5 m ilijonov $ te r  s tem  prispevali k 
stabilizaciji oziroma zm ajšali uvoz ter 
povečali izvoz ob pozitivnem saldu, kar 
predstavlja 11 milijonov US $. Ce bi že
leli imeti konec 1985. le ta  15.000 ton 
pridelka, bi m orali v osnovno čebelar
sko pridelavo vložiti ca. 1 m ilijardo din 
te r se hkra ti lotiti ustreznih ukrepov za 
večjo blagovno pridelavo, v prvi vrsti 
pa skrbeti za redno zamenjavo matic 
vsaki dve leti. Ekonomska vrednost 
povečanega pridelka m edu v posame
znem letu  glede na vrednost m atice je 
ca. 5 - k ra t večja od nabavne vrednost1 
jnatice Zato menim, da ne bi smelo biti 
čebelarja, ki ne bi uvidel tö velike ra 
zlike te r začel redno m enjavati m atice
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Na koncu želim bralce seznaniti z 
letno vzrejo gospodarskih matic v na
slednjih državah:

ZDA okoli 1 milijon matic — po
samezni center ca. 100.000 

SZ okoli 200.000 matic 
CSSR okoli 135.000 matic 
Bolgarija okoli 60.000 matic 
Ita lija  okoli 45.000 matic 
Rom unija okoli 30.000 matic 
Navedel sem samo nekatere države 

v želji, da bi čebelarji dejansko uvi

deli, da v svetu množično vzrejajo 
gospodarske matice- Za našo državo 
lahko m irno rečemo, da je  naši delo
vni organizaciji v sodelovanju z ne
kaj najboljšim i profesionalnimi čebe
la rji uspelo, da lahko ustrežem o vsem 
čebelarjem  z gospodarskimi maticami 
oz. matičniki, če svoje potrebe pisme
no najavijo v prvem  če trtle tju  vsakega 
leta.

G la vn i d i r e k to r  H P  »MEDEX«

ALEŠ M I2IG O J ,  d ip l .  o e c .

KOMBINIRANI KADILNIK

STANDARDNI

matica
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Medexov standardni kadilnik, ki 
smo ga predstavili v letošnji 3. številki 
Biltena, so čebelarji dobro sprejeli in 
ocenili. To nas je  vzpodbudilo, da smo 
vgradili kadilniku dodatek za zdra
vljenje varooznih čebeljih družin z di
mnimi akaricidi. S tem  smo omogočili 
čebelarjem, da uporabljajo  isti kadil
nik za dim ljenje ob pregledu čebel in 
za njihovo zdravljenje. To precej po
ceni stroške zdravljenja, saj so dobri 
kadilniki za zdravljenje čebel zaradi 
zahtevnejše konstrukcije razm erom a 
dragi.

S tandardni kadilnik priredim o za 
dim ljenje z akaricidi (varitan, daniko- 
roper, fenotiazin ipd.) tako, da odstra
nimo varovalno mrežico v pokrovu ka- 
dilnika in  vložimo v,izpušno šobo ko
nični tulec, ki ga nato pritrdim o s ci
lindrično matico. Tako smo dobili le
žišče za nam estitev dimne aevi. Ob 
koncu dim ljenja odstranim o samo cev 
m edtem  ko vgrajeni tulec lahko osta
ne na kadilniku. Varovalno mrežico 
seveda po montaži tulca ponovno vsta
vimo v pokrov.

K adilnik dobi z dodatkom  tiste last
nosti, ki jih zahtevamo pri dim ljenju 
z akaricidi:

— Masivno ohišje in žarišče omogo
ča ta  uporabo lesnega oglja brez ne
varnosti za deformacijo kadilnika.

— Dober aerodinam ični sistem ka
dilnika omogoča ustrezno (visoko) tem 
peraturo  za popolno sublimacijo aka- 
ricidov.

— O hlajanje izpušnih plinov zago
tav lja  podaljšana kovinska cev, ki je 
na izstopnem delu sploščena, da jo lah
ko potisnemo skozi žrelo panja.

— U hajanje škodljivih plinov zunaj 
izpuha preprečuje natančna izdelava 
sestavljivih delov (pokrov, cev ter 
ohišje iz enega samega kosa pločevi
ne).

— Velika kapaciteta mehu, m aksi
m alni izkoristek dovajanega kom pri- 
m iranega zraka v žarišče te r sesanje 
zraka v meh skozi poseben ventil omo
gočajo, da oglje hitro  razžarimo brez 
pogostega stiskanja m ehu in da ne se
samo akaricidov iz žarišča v  meh.

HP MEDEX-Pospeševalna služba

NEPREVERJENI ELDORADO!

Po dokaj dobrem  točenju  sm rekove m ane v  Savinjsk i dolini ter po kont'ani 
akacijevi, k ostanjevi in  p resen etljivo  dobri lipovi paši, so koncem  ju lija  doživeli 
čebelarji velik o  razočaranje nad hojo, k i je  le  z  izjem o nekaterih  področij popol
nom a zatajila.

V endar pa je  b ilo  potrebno m očne čeb elje  družine, k i so se ojačale na kostanjevi 
paši le  zaposliti, zato n i b ilo  dneva, da n e  bi tisti najbolj nestrpni povpraševali v  
M edexovi p ospeševaln i službi o izgledih  za m eden je v  Liki. Kot nalašč za nom adsko  
razpoložene čebelarje, pa je  12. avgusta  izšel v  dnevnem  časopisu »DELO« članek  
z naslovom  »Slovenski čebelarji pasejo v  Liki«, ki je  seznanjal o  dobri paši na resi 
in  žepku. K ljub tem u, da je  to  inform acijo izdal T A N JU G  — zaupanja vredna  
agencija  —  tokrat ta inform acija verjetno  n i b ila popolna in  so jo  čebelarji na
knadno negirali. N a podlagi tega obvestila , k i je  izšel tudi na področju H rvaške, so  
bili zam an prevoženi k ilom etri v  Liko, saj o kakšnem  obilnem  m edenju tu ni bilo 
govora, nasprotno, resa že le ta  n i tako slabo m edila  kot v  letošn jem  letu .

V si se  zavedam o, kako sm o v  današnjem  času  odvisn i od točnih  in  h itrih  
inform acij. Zgodi se, da včasih  dana inform acija ni točna in  da  očitk i prizadetih  
le tijo  na napačen naslov.

P osp eševalna služba hp »MEDEX«
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V zadnji dekadi ju n ija  se je  nena
doma prebudila tud i je lka in začela v 
m edenju tekm ovati s smreko. Po iz
datnosti pa je  še daleč ni dohitela, saj 
je  imel med, ki smo ga točili na tistem  
območju, rdečkasto barvo. Omeniti

moram, da smo našli na  sm reki poleg 
lekanij tud i kolonije rdečerjave lahni- 
de na  m ajskih poganjkih in črno ušico 
na debelejših vejah in  celo na deblih 
smrek.

ALI SMO STORILI VSE ZA USPEŠNO PREZIMOVANJE 
ČEBEL?

BRANKO RELIC

O pripravah  čebeljih družin za zi
mo in o prezim ovanju čebel so že ve
liko pisali. U stalila se je  dolgoletna 
praksa, da čebelje družine zazim ljajo 
v plodišču. Ob tem  celo zm anjšujejo 
plodiščni prostor. Vse mediščne satn i
ke in del plodiščnih satnikov odvza
mejo čebeljim  družinam , jih  vskladi- 
ščijo in  čuvajo vso zimo do nasled
n je čebelarske sezone. To te rja  veli
ko dela, časa in skladiščnega prostora.

O takem  načinu zazim ljanja naši 
čebelarji pogosto berejo in  zato so 
prepričani, da je  to edini način in da 
drugače ne gre. Treba pa je  samo 
nekoliko razm išljati o življenju čebel 
v  naravi, pa nam  bo km alu jasno, da 
čebele lahko zazimimo tudi drugače. 
Pisec teh vrstic je  že pred  mnogo leti 
pričel prakso, da je  čebelje družine 
zazimil v  panjih  z vsemi nakladam i. 
Čebele so tako prezim ile zelo dobro 
in brez izgub z m alenkostnim  števi
lom m rtvic na podnici spomladi.

Poglejmo, v čem je  bistvo uspeha 
p ri takem  načinu zazim ljanja čebel.

1. Potrebna količina kvalitetne hra
ne je  eden glavnih pogojev, da bodo 
čebele dobro prezimile. F a rra r  pravi, 
da potrebuje zdrava čebelja družina 
s ca. 30.000 čebelami delavkam i p ri
bližno 28 kg kvalitetnega m edu in do
volj cvetnega prahu. Če čebelja d ru
žina ni mogla sama nabrati toliko m e
du, j i  m ora čebelar z dodajanjem  
rezervnih satnikov z medom in s

cvetnim  prahom  to nadom estiti ali 
pa m ora pitati.

Naši čebelarji pričnejo p ita ti za zi
mo v prvi polovici septem bra. To je 
zelo pozno in ni priporočljivo, ker 
se čebele, ki naj bi prezim ile in do
čakale pomlad, izčrpavajo in jih  za
rad i tega pozimi veliko odmre. Zato 
taka čebelja družina dočaka pomlad 
oslabljena. K rm iti za zimo je  potreb
no pričeti meseca avgusta. V naših 
vrem enskih razm erah je  najbolje do 
20. avgusta.

O prednostih zgodnjega zimskega 
krm ljen ja čebel piše dr. B. K onstan
tinovih v  »Pčelaru« takole:

V predelavi sirupa sodelujejo pred
vsem starejše čebele, ki so se izlegle v 
ju liju  in avgustu. Zaradi napora pri 
tem  delu se te  čebele h itre je  izčrpa
jo in se jim  zato življenjska doba 
skrajša. To pa pomeni, da ne bodo 
dočakale procesa zazim ljenja in  da 
bodo v zimski gruči le čebele, ki so 
se izlegle iz jajčec, ki jih  je  m atica 
zalegla v drugi polovici avgusta in 
septem bra. Odtod tud i teorija o po tre
bi izčrpavanja stare jših  čebel v jese
ni. Namen tega izčrpavanja je, da 
starejše čebele pravočasno izločimo iz 
zimske gruče. Ta teorija im a vedno 
več zagovornikov med čebelarji znan
stveniki in  čebelarji praktiki.

2. Odvzemanje, skladiščenje in ču
vanje rezervnega satja  do naslednje 
pomladi je  naporno delo, ki zahteva
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veliko časa in  skladiščnega prostora, 
posebno pri čebelarjih, ki čebelarijo 
z veliko panjev. To delo nam  je ostalo 
še iz časov, ko smo šele pričeli čebe- 
la riti s premičnim i satniki. O pravlja
li smo to delo kot nekaj samoumev
nega in nismo niti pomislili, da bi ga 
lahko opustili.

Če izhajamo iz naravnega doma če
bel, dupline v drevesnem  deblu, ali 
od kranjiča, vemo, da čebele tu  p re
zimijo na vsem satju. Satje gradijo 
od zgoraj navzdol. V gornjem  delu 
skladiščijo hrano, v  spodnjem  pa je 
(na začetku zime) čebelja zalega. Po
zimi jem ljejo hrano od spodaj nav
zgor in tako zapuščajo spodnje dele 
satja. Spomladi se tako znajdejo na 
gornjem  delu svojega doma. Vendar 
pa praznega sa tja  na  dolnjem delu 
njihovega doma m olji ne napadajo. 
Razlog je  v tem, k er čebele spomladi, 
ko se otopli, p rehajajo  preko teh sa
tov in  jih  tako čuvajo pred molji. 
Ce je vrem e hladno, čebele m irujejo, 
m iruje pa tudi molj.

Večletne izkušnje pisca kažejo, da 
je  delo s shranjevanjem  in  čuvanjem  
satja  pozimi odveč. Čebelje družine 
celo bolje prezimijo, če pustimo v 
panju  vse satje. Zanesljivo je  škod
ljivo zm anjševati prostor čebeljemu 
gnezdu samo na število zasedenih 
satov. Zm anjševanje prostora v  panju  
prispeva k povečanju vlage v  panju. 
Vzemimo na prim er panj A s 50 dm ’ 
prostornine in panj B s 100 dm3 pro
stornine. V obeh panjih  so enako moč
ne čebelje družine, tj. z enakim  števi
lom čebel delavk. Če sta obe družini 
pozimi porabili enako količino hrane, 
bosta izročili tudi enako količino vodne 
pare. K er pa im a panj B še enkrat 
večjo prostornino kot panj A, bo v 
njem  izločena vodna para  razpore
jena na večji prostor in s tem  bo za
sičenost v tem  pan ju  manjša. K er se 
p ri večji vlažnosti zraka slabšajo živ
ljenjske razm ere v panju, se čebele 
vznemirijo, se še več gibljejo, pove

čuje se poraba hrane in dela se še 
več vlage.

P ri nakladalnih  panjih  moramo vse 
mediščne naklade s satniki vred po
stav iti spodaj, plodiščne naklade pa 
zgoraj nad njimi. Če ima vsaka na
klada svojo izletno odprtino, m oram o 
postopno, drugo za drugo, zapreti vse 
te  izletne odprtine. Ta postopek tra ja  
nekaj dni. Tako prisilimo čebele, da 
prehajajo  preko rezervnega satja  in 
ga s tem  čuvajo pred molji. Ko zu
nan ja  tem peratura toliko pade, da 
se čebele stisnejo v  gručo, tudi molj 
m iruje. Tudi če čebelarimo v listov- 
tih  panjih, lahko rezervno satje sh ra
nimo v  n jih  čez zimo. P ri listovnih 
panjih  je  potrebno plodiščne satnike 
prestaviti navzgor, mediščne pa damo 
spodaj. Zgornjo izletno odprtino mo
ram o obvezno zapreti. P ri položkah 
moramo plodiščne satnike postaviti 
na eno stran, rezervne pa pred njim i 
v sm eri izletne odprtine tako, da mo
rajo čebele p ri izletanju preko re 
zervnega sa tja  in  ga tako varujejo 
pred  moljem.

Čebelarji vedo, da pozimi najbolj 
plesnijo satn iki ob stenah panja. Zato 
je  treba p ri čuvanju rezervnega satja 
v pan ju  odstraniti po eno stransko 
satnioo, tako da je  drugo satje neko
liko odm aknjeno od stene panja. Ta
ko dobimo ob stenah panja več pro
stora za pretok zraka, kar zm anjšuje 
količino vlage in  je tako m anj ples- 
nobe.

Zadnja le ta  v  nekaterih  državah 
zahodne Evrope veliko pišejo o viso
ki podnici in  o prednostih, ki jih  daje 
čebelam pozimi. O tem  je  več kot 
pred štiridesetim i le ti pisal naš znani 
čebelar in  pisec Jovan Aleksič, veteri
n a r iz Črne B are (Mačva). Vendar na
kup visoke podnice povečuje stroške, 
saj stane toliko kot nova naklada. 
Z zazim ljanjem  čebeljih družin nad 
mediščno naklado dosežemo isti uči
nek v  panju  (mikroklima) kot p ri vi
soki podnici, ker čebelja gruča pozi
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m i ni direktno izpostavljena hladne
m u zraku, ki p rihaja  skozi izletno od
prtino. Ogljikova kislina pa, ki jo 
izločajo čebele, pada navzdol v  me- 
diščni prostor s praznim  satjem , od 
koder postopoma izhlapeva skozi iz
letno odprtino na prosto.

Poleg uspešnega prezim ljanja čebe
ljih  družin, kakršno je  opisano, je 
potrebno om eniti še nekatere predno
sti takega načina.

Ce v  mediščni nakladi pustimo sat
nik  z medom, bodo čebele zgodaj po
m ladi, ko zunaj v naravi še ni nek- 
tarne  paše, prenesle m ed nad zalego, 
k a r bo spodbudno vplivalo na zalega- 
nje matice. Zalega se bo povečala. 
Če pa pride do zgodnje pom ladanske 
paše, se ni treba bati, da bi nam  če
bele matico blokirale z medom, ker 
se bo ta  pom ikala navzdol, k je r ima 
neomejen prostor.

Iz vsega tega lahko sklepamo, da 
so prednosti takega zazim ljanja če

beljih  družin in n jihova ozimitev 
očitna:

1. Z zgodjim pitanjem  čebeljih 
družin dosežemo, da prezimimo samo 
mlade, neizčrpane čebele, ki večino
m a uspešno prezim ijo in  dočakajo 
zgodnjo pomlad.

2. Zazim ljati čebelje družine v vseh 
satnikih je  bolje, kot p a  če jim  
zm anjšujem o prostornino.

3. Satje m anj plesni, ker je  zrač
nost zaradi večje prostornine boljša 
in  zasičenost z vodno paro m anjša.

4. P rihran im o čas in  delo, ker od
pade odvzemanje, skladiščenje in ču
vanje rezervnega satja.

5. Ne potrebujem o prostora za 
shranjevanje rezevnega satja.

6. Čebelje družine se zgodaj spo
m ladi h itre je  in bolje razvijejo.

7. Ne pride do blokade zalege in 
om ejevanja prostora m atici za zalega- 
nje, s čim er odpravim o rojilno razpo
loženje v  čebelji družini.

NOV NAČIN ČEBELARJENJA Z AŽ PANJI
(Poročilo s čebelarskega srečanja čebelarske družine Bled p ri čebelnjaku M ar

jana Debelaka na Bledu*)

V lepem nedeljskem  ju tru  sredi ju 
n ija  smo se zbrali na v rtu  ob čebel
njaku. N ajprej smo posedli v prijetn i 
senčni »učilnici« pod košato češnjo in 
poslušali »teorijo« čebelarjenja z AŽ 
panji po metodi in pripomočkih, ki 
jih  je predavatelj razvil in  preizkusil 
v najtesnejšem  sodelovanju s svojim 
prijateljem , čebelarskim  izum iteljem  
Igorjem  Frančičem, ki se je  našega 
srečanja tudi sam udeležil. Teorije 
ni bilo posebno težko razum eti, ker 
jo  je  ponazoril s prikazovanjem  vsa
kega pripomočka posebej in  še z ris
bami.

(Naslov: M. D. Razgledna c. 28, 
64260 BLED)

Predavatelj je  nazorno in izčrpno 
predstavil svoj posebni način čebe
larjenja . Resda smo m arsikaj o n je
govih novostih in  uspehih zvedeli že 
na  sestankih čebelarske družine, k jer 
je  o tem  poročal. B rali smo tudi njegov 
prispevek v  Slovenskem čebelarju 
o AŽ zakladi (1978/5). Vendar je  vse 
kaj drugega videti, kako vse te novosti 
»žive« v panju  in čebelnjaku.

Vedeli in  razum eli smo, da so vsa 
čebelarska prizadevanja M arjana De
belaka nam enjena iskanju  izboljšav 
čebelarjenja p ri uporabi AŽ panjev, 
k i so tud i v naši družini na splošno 
še vedno zelo priljubljeni in  seveda 
je  ta  sistem vsem našim  čebelarjem  
najbolj znan panjski sistem. Bistvo
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Č ebelarska »šola«

njegovega uspeha je v uporabi origi
nalnega pripomočka za širjen je pro
stornine A 2 panjem, t. i. ZAKLADI, 
ki smo si jo ponovno podrobno ogle
dali in dojeli njeno zgradbo in upo
rabnost.

Poleg tega, za nadaljn ji razvoj če
belarjenja z A 2 in  drugim i listovnimi 
pan ji p rav  gotovo revolucionarnega 
pripomočka, tov. Debelak sebi in če- 
belem prav  obilno pomaga tudi z 
uporabo »FRANČIČEVIH« PITALNI- 
KOV, petlitrsk ih  lesenih korit z na
m erno zoženim dostopom za čebele. P ri 
zazim ljenju uporablja tud i originalen 
način opažanja panjev. Opaži imajo 
4—6 cm debelo PENASTO GUMO, ki 
prožno zapolni celotno zadnjo stran  
A 2 panja. Penasta gum a je  iz njego
vih panjev dokončno pregnala vso na
dležno in škodljivo vlago, ker je do
slej v čebelarstvu veljalo za nerešen 
problem. Bistveno p ri uporabi pena
ste gume je  to, da moram sneti v ra t
ca s panjev, ker s tem  omogočimo 
prosto pot vlažnem u zraku na prosto. 
To se v čebelnjaku lahko lepo izvede.

Gostitelj je predstavil še vrsto d ru 
gih posnem anja vrednih posebnosti in 
m etod p ri svojem načinu čebelarje

za čebelarjenje

nja, ki m u pomagajo do uspeha. Naj 
jih  naštejemo:

— Čebele zazimi čimbolj močne z 
m lado m atico v vsej prostornini A Z  
panja. O kvirja z matično rešetko ni 
več v njegovih panjih, pač pa je  na 
njegovem m estu tako im enovani »di- 
stančni vložek«.

— Čebele zazimi z obilno in zdravo 
(dobro predelano!) hrano, da ne p o ' 
trebu je  spomladi nobenega dražilne- 
ga, še m anj pa reševalnega krm ljenja. 
P reprič ljiv  dokaz, da p ri takem  za- 
zazim ljanju ni potrebe po dražilnem  
krm ljenju, so popolnoma razvite d ru 
žine konec aprila z zalego na  10—12 
satih v obeh etažah A2  panja, kar bi, 
kot vemo, težko dosegli s še tako 
spretnim  dražilnim  krm ljenjem .

— Od zazim ljenja (konec septem 
bra) do konca aprila (7 mesecev) ni 
p ri tem  načinu čebelarjenja nobenega 
dela s čebelami, razen občasnega opa
zovanja obnašanja čebel p ri žrelu. Či
ščenje podnic torej ni potrebno. Močne 
družine to delo m imogrede opravijo 
same in  m rtvic p ri takem  zazimova- 
n ju  skoro ni v panju. Tudi nobeno 
zoževanje in širjenje prostornine ozi
rom a nastav ljan je in  p restav ljan je

276



satja  pri tem  načinu čebelarjenja 
v tem  času ni potrebno.

— Okoli 1. m aja je pri njegovih 
družinah v A Zpanjih potreben prvi 
čebelarjev poseg v panj. A 2 panju  
nastavi tedaj zaklado, v katero, glede 
na najnovejše izkušnje, najprej p re
stavi z obrobja gnezda sate, napolnje
ne z obnožino in medom, da ima d ru 
žina ob nedotaknjenem  gnezdu (ka
m or vstavi tud i kakšen satnik s satni- 
co) in veliki zalogi h rane (v zakladi) 
dovolj možnosti za večje širjenje za
lege, gradnjo satovja in spravljanje 
nove obnožine in medičine od spomla
danske paše.

— K m alu nato je  p ri njegovih, že 
močno razvitih  gospodarskih druži
nah, potreben prvi poseg v gnezdo, ki 
je  odločilen za uspeh čebelarjenja v 
sezoni. V zaklado, ki je od A 2 
panja stalno ločena z matično rešetko, 
preseli matico in sate s pretežno po
krito  in že polegajočo se zalego, da 
im a m atica vse pogoje za nadaljnjo 
intenzivno in neprekinjeno zaleganje.

Na pokonci postavljene sate v za
kladi vstavi tedaj še m anjše »naležne 
satiče«, da zapolnijo celotno prostor
nino zaklade in omogočijo ustvarja
nje m edenih vencev nad zalego (v 
satičih), ne da bi se kaj prida zm anj
šala zalegalna površina v AŽ satih. 
(Glej fotografijo, ki kaže, kako je 
razporejena zalega in  kje je  med na 
tipičnem  satu tako naseljene zaklade. 
Fotografija je  z našega srečanja.)

Matici v zakladi je  s tako ureditvijo 
omogočen nezm anjšan tempo zale- 
ganja v »kolobarjenju«. K ar potrebu
je  m atica celic, se jih  sproti sprošča 
s poleganjem in vse celice v  AŽ satih, 
ki so v  zakladi, so skoro 100 °/o izko- 
ristljive za zalego. V zaklado čebele 
ne skladiščijo obnožine, k ar je  ugodno 
posebno med pelodnimi pašami, ko je 
sicer m atica v klasični plodiščni eta
ži AŽ panja zelo ovirana p ri zaleganju, 
Tako ohranim o družino v  največji

N a kom biniranem  satu iz zaklade se  
lepo v id i razporeditev zalege in  m ednih  
zalog.

moči in nerojivo vso pašno sezono 
(maj, junij, julij in avgust).

Naležni satiči s tankim i (4 mm debe
limi) okviri podaljšujejo pokonci obr
n jen  A 2 sa t za okoli 10 cm. Čebele 
jih  hitro  napolnijo z medom. Ob dobri 
paši in v  gradilnem  razpoloženju v teh 
satičih tud i vneto gradijo satovje. Če 
želimo, lahko katerega od n jih  upo
rabim o kot gradilnik in za zaleganje 
trotovine p ri za tiran ju  varroe.

Š tirje  satiči, postavljeni drug vrh  
drugega in  speti s preprostim i sponka
mi, dosegajo višino A2 sata, ker čebe
la r lahko izkoristi še za druge kom
binacije.

V A 2 pan ju  po novi razporeditvi 
(ko je m atica z zalego v zakladi), če
bele v zgornjo »mediščno« etažo skla
diščijo izključno med, v spodnjo »plo- 
diščnno« etažo pa obnožino in tudi med-

Če čebele k ljub vsem tem  ukrepom  
silijo na roj ali če čebelar želi še bolj
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krepiti gospodarsko družino, ali pa 
zato, da imamo kam  odlagati zaleženo 
in  medeno satje, ne da bi čebele ome
tali, je  koristen nadaljn ji originalni 
pripomoček A2 panju, tako im enova
na PRIKLADA.

AŽ priklada, kot nam  je  razkazal 
gostitelj, n i nič drugega kot rezervni 
ali odsluženi AŽ panj, ki ga v  skla
dovnici nam estim o med dva naselje
na AŽ panja. P red  žrelom priklade 
je nameščen usm erjevalec čebel k le
vem u ali (in) desnemu AŽ pan ju  v 
obliki cevke iz žične mrežice, iz ka
tere  čebele izletavajo in se (mladice) 
takoj vletijo v žrelo AŽ panja, h k a
terem u je  postavljen usmerjevalec. 
»Kot vemo«, nas je  spomnil tov. De
belak, »čebelam najučinkoviteje p re
ženemo misel na  rojenje, če jim  po
beremo pokrito zalego. To se je iz
kazalo za učinkovit ukrep celo tedaj, 
ko najdem o že pokrite m atičnike in 
je  družina tik  pred  rojenjem .

K er pa m ora b iti naš cilj ne slabiti 
nabiralne moči družine, moramo po
skrbeti, da se vse čebele kljub odstra
n itv i zalege iz pan ja  vrnejo  v osnovni 
panj. To dosegamo s priklado.

V tipično gorenjsko grajenem  če
belnjaku, ki je  prijetno bivališče za 
čebele in pripraven delovni te r shra- 
njevalni prostor za čebelarja, nam  je 
gostitelj pokazal »teorijo v praksi«. 
To je  tisto, k a r tudi nas čebelarje naj
bolj prepriča.

Videli smo njegove več kot 50 let 
stare A 2 panje še vedno v dobri »for
mi«, naseljene s krepkim i družinami, 
ki so močno zasedale ne samo vse 
sate v A 2 panju, temveč tudi vse sa
te  v zakladi.

Težki m edeni sati v obeh nadstrop
jih  A 2 panja in z medom napolnjeni 
satiči nad zaleženimi sati v zakladi so 
nas prepričali, da so pridelali pri takem  
načinu čebelarjenja precej nadpo- 
prečni, saj smo jih  lahko prim erjali s

svojimi, ker čebelarim o v istem  paš
nem  okolišu.

Videli smo še na  poseben način 
prepleskana pročelja panjev. Vsa so v 
enotni črni barvi z ožjimi navpični
mi pasovi p ri žrelih v  različnih, za 
čebele ločljivih barvah  (za boljšo ori
entacijo m atic, za toplejše razm ere v 
panjih, za lepši videz čebelnjaka). 
Končno smo poleg čebelnjaka videli 
tudi zanim iv način oskrbe čebel z vo
do. Voda doteka po cevčici iz vodo
vodne pipe v tankem  curku na polož
no šotno »rampo« in  od tam  še v 
šotni bazenček. »Nobeno dodajanje 
soli ni potrebno čebelam«, meni tov. 
Debelak, »zato pa jim  dajm o vedno 
svežo, na  šoti prim erno ogreto in  s 
šotnimi kislinam i obogateno vodo«.

»Za uspešnejše čebelarjenje z A 2 
panji, ko tudi na stalnem  m estu la
hko dosegamo poprečne pridelke okoli 
50 kg na zazimljeno gospodarsko d ru 
žino, je  nujno potrebna ZAKLADA 
kot pripomoček za širjenje prostorni
ne. Popolnoma odveč postane pri tem  
načinu čebelarjenja OKVIR Z MA
TIČNO REŠETKO v  A 2 panju  in 
VRATCA A2 panja. Jeseni, pozimi in 
pom ladi m orajo b iti sneta zaradi za
gotovitev pogojev za odstranjevanje 
vlage iz panja, poleti pa je  v panju  za
klada. Oba odvečna dela A 2 panja bi v 
novi izdelavi te r  panjev pom enila p re
cejšen prihranek, s katerim  bi že sko
ra j pokrili stroške izdelave zaklade«, 
je  končal razlago M arjan Debelak. 
M arsikdo od nas pa je  sklenil, da bo 
tudi sam poskusil čebelariti s tem i 
pripomočki že prihodnje čebelarsko 
leto.

Za inform acijo posredujemo izjavo 
tov. Debelaka, da je  p riprav ljen  tudi 
drugim  zainteresiranim  čebelarskim  
družinam  oziroma društvom  ter posa
meznikom pom agati s pojasnili in na
sveti, kako oprem iti A 2 čebelarstva s 
tem i novimi pripomočki in kako z n ji
mi najuspešneje čebelariti.
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* O m enjeno predavanje z razkazom  čebelarstva je  bilo jun ija  1981. V  le to š
njem  letu  pa ga je  avtor ponovil udeležencem  strokovnega izleta  čebelarske dru
žine L jubljana—P olje

Č ebelarska družina B led  
predsednik: Jordan B laževič

P opravek: U redništvo se  opravičuje za pom oto v prejšnnjni štev ilk i S loven 
skega čebelarja pri im enovanju  poročevalca oz. p isca članka o srečanju čebelarske  
družine B led  pri Dragu Korbarju pod naslovom : »V zreja m atic in  biološko zdrav
ljen je  čebel-«. Poročevalec je  M arjan Zalokar.

UREDNIŠTVO

OB OBJAVLJENIH TEKSTIH Z IX. KONGRESA 
JUGOSLOVANSKIH ČEBELARJEV

MARTIN M EN CEJ

Po treh  letih  od devetega kongresa 
jugoslovanskih čebelarjev, ki je  bil v 
Osijeku od 19. do 21. aprila 1979, so 
spomini nanj že nekako obledeli. Zdaj 
smo pa dobili publikacijo s teksti refe
ratov in koreferatov z naslovom »Sta
nje, problem i i perspektive razvoja 
pčelarstva Jugoslavije«. Publikacija je 
tiskana v  latinici v  srborhvatskem  je
ziku. Tako se bodo, sicer zelo pozno, 
lahko spoznali z vsebino kongresa tudi 
vsi tisti, ki niso bili na njem. K er 
pa se stanje in problem i čebelarstva od 
tedaj niso bistveno spremenili, je  vse
bina še vedno ak tualna za vsakega če
belarja, predvsem  še zaradi zanimivih 
in poučnih podatkov te r problemov na 
današnji stopnji družbenoekonomske
ga razvoja, ko km etijsko in živilsko 
pridelavo vedno bolj poudarjam o.

Nimam nam ena pisati recenzije na
vedene publikacije, ne morem pa mi
mo nekaterih  dejstev, ki so že na sa
mem kongresu vzburila del slovenske 
delegacije in  so se ponovila p ri u re
jan ju  tekstov za tisk. V sekciji »Or

ganiziranost 'čebelarstva« sta nam reč 
izpadla iz program a dva slovenska ko- 
referata, in sicer dveh tedanjih  članov
IO ZČDS. Poslali smo ju  program ske
m u odboru kongresa. Na kongresu Pa 
je, ne da bi obvestili av torja (govo
rim  o svojem k or ef er atu), vsebino ko- 
refera ta  povzel nekdo drug, k ar je prei- 
senetilo avtorja in povzročilo negodo
vanje v navzoči slovenski delegaciji.

Za kaj gre?
V plenarnih refera tih  in potem v ko- 

refera tih  po sekcijah je bilo dosti go
vora o pom enu in stan ju  čebelarskih 
kadrov. Tako je  dipl. inž. S tjepan Je
lič v svojem refera tu  med drugim  
poudaril: » . . .  Ce želimo pridobiti
m lade čebelarje, moramo začeti že pri 
otrocih razvijati ljubezen do čebel in 
čebelarstva. To pomeni, da je treba 
začeti že v osnovni šoli. Zakoni o os
novnem izobraževanju so usm erjeni v 
prid čebelarstva . . .  To je  treba izko
ristiti v vsaki osnovni šoli. Za začetek 
naj bi vsako čebelarsko društvo po
magalo organizirati čebelarsko zadru-
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go učencev tako, da bi bilo društvo po
krovitelj zadruge. K oristi bi bile raz
novrstne . . .  K onkretneje je  o tem  
govoril v  svojem uvodnem  plenarnem  
refera tu  predsednik SPO J-a Ištvan 
Boršoš: » . . .  Da bi se povečalo zani
m anje za čebelarstvo, je  treba n a jti 
p ri šolskih zadrugah možnosti za usta
novitev sekcije.Tafc sistem  dela je naj
bolj razvit v  Sloveniji. N jihove pozi
tivne izkušnje je  treba izkoristiti tudi 
v drugih republikah in pokraji
nah . ..« .  (Podčrtal M. M.).

To in pa vse večje povpraševanje po
sameznih društev  in  čebelarjev iz d ru 
gih republik  in pokrajin  je  bil glavni 
motiv, da smo pripravili slovenski ko
refera t na to temo in ga poslali p ro 
gram skem u odboru kongresa, pa ga na 
kongresu niso vnesli v  program . Zato 
je  bilo dosti negodovanja in  p rereka
n ja m ed slovensko delegacijo in  vod
stvom te  sekcije. Jaz sam, kot avtor 
naročenega koreferata, se spočetka niti 
nisem čutil posebo prizadetega, ni mi 
pa bilo vseeno, k er sem šel na kon
gres, da referiram . Potem  pa smo po
slušali koreferat prof. D ragutina Pop- 
peskoviča »Obrazovanje kadrova«, v 
katerem  je  velik del vsebine citiral iz 
mojega koreferata s pripombo, da je 
poleg Mencejevega prikaza še veliko 
drugih oblik organiziranja kadrov, »o 
katerih  pa več ali m anj vemo samo 
prek  časopisov, tiska in letnih poro
čil, ker v predkongresnih pripravah 
cela vrsta odlično usm erjenih in  do
bronam ernih čebelarskih delavcev žal 
ni imela moči in ni našla načina, da bi 
napisala in  poslala poročila o svojih  
izkušnjah s tega področja odbranim  
kom isijam  in da bi tako prišla do kon
gresa . .

Kljub tem u pa »tak sistem  dela, ki 
je  najbolj razvit v  Sloveniji in  je  tre 
ba njihove izkušnje izkoristiti v d ru 

gih republikah in  pokrajinah«, kakor 
je  poudaril v uvodnem  plenarnem  re 
fera tu  predsednik Boršoš, ni prišel v 
program  kongresa, pa čeprav smo v 
Sloveniji našli moči in  način za kore
ferat, ki smo ga pravočasno poslali 
program ski komisiji.

Še več. Na proteste slovenske dele
gacije je  prišel k  m eni eden od vodil
nih v tej sekciji, da bi opravičil po
stopek kom isije in pripom nil, da »sem 
lahko ponosen, ker je  prikazal vsebi
no m ojega re fera ta  univerzitetni pro
fesor«! To pa je  bilo, milo rečeno, 
sk ra jn je  domišljavo, nekorektno in ža
ljivo, ne samo za av torja referata, am 
pak nič m anj za slovensko organizaci
jo, ki mi je  naročila koreferat. To pa 
še posebno zavoljo tega, k er je  lahko 
poprej p reb ral v  sekciji svoj koreferat 
Vladan K rajnčanič, v  katerem  je  p ri
kazal p rim er šole v  Arandjelovcu, k jer 
so v okviru šolske zadruge organizira
li čebelarski krožek. En krožek n a  šo
li da, sistem usposabljanja m ladine v 
republiki, v  katerega je  bilo do tedaj 
zajeto okoli 70 čebelarskih krožkov z 
bogatim i izkušnjam i desetih let, pa 
ne! Takšna m erila torej! Zakaj takšna 
m erila?!

P a nič zato. Kongres je opravil svoje 
načrtovano delo na podlagi ugotovi
tev in sklepov program skega odbora, 
vsebina pa je  prikazana v navedeni 
publikaciji. U redniški odbor pa potem 
ni popravil spodrsljajev, k ljub temu, 
da je  bilo rečeno, da bo neprije tn i do
godek popravljen v  tiskanem  besedilu 
kongresa. Škoda je le, da za sistem us
posabljanja m ladih čebelarskih kadrov 
v Sloveniji niso zvedeli delegati in se z 
n jim i ne bodo mogli okoristiti bralci 
publikacije v drugih republikah in 
pokrajinah, kakor je  to želel predsed
nik I. Boršoš v svojem uvodnem refe
ra tu  na kongresu.
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ŠESTI ČEBELARSKI SEJEM  V SOMBORU
J A N E Z  MIHELIČ

Že šesto leto zapored sta čebelar
sko združnje Bačka in Somborski 
sejem  organizirala od 27. do 29. av
gusta 1982 sejem  čebelarstva v športni 
dvorani Mostonga v  Somboru.

Od vsega začetka, k ar obstaja se
jem, je bila želja organizatorjev, da bi 
postal čebelarski sejem  v Somboru os
rednja prired itev  v  Jugoslaviji, spe
cializirana za področje čebelarstva.

sejma. Želimo pa si seveda vsi, da bi 
jim  to z le ti in s prim erno dobro o r
ganizacijo uspelo.

Na sejm u so sodelovala skoraj vsa 
čebelarska podjetja iz Jugoslavije. Od 
večjih podjetij n i bilo samo »Pče- 
larske centrale Zagreb«. Poleg teh pod
je tij pa so razstavljali tud i posamezni 
čebelarji iz vse Jugoslavije. Iz tu jine 
pa je  razstavljala francoska firm a

Pogled v  razstav
no dvorano čebe
larskega sejm a v  
Somboru.

Nedvomno so p ri konceptu sejm a šli 
organizatorji v  svojih prizadevanjih 
dlje kot vsi drugi organizatorji podob
nih prireditev  v Jugslaviji. Na sejmu 
želijo prikazati predvsem  to, kar lahko 
trenu tno  ponudi jugoslovansko čebe
larsko gospodarstvo, kakor tudi posa
m ezni čebelarji: od čebelarske tehno
logije do čebeljih pridelkov. Poleg p ri
kaza proizvodnje pa je eden od osnov
nih  nam enov sejm a tudi medsebojno 
dogovarjanje tako trgovskih organiza
cij med seboj in s čebelarji kot s p ri
delovalci čebeljih pridelkov.

Sejem nedvomno veliko pomeni za 
razvoj čebelartva v  vzhodni in osred
n ji Jugoslaviji, od koder je bila tudi 
večina razstavljalcev in obiskovalcev 
sejma. V endar pa sejem trenutno še ni 
tako močan, da bi imel srednjeevrop
ski ali celo evropski pomen, kar je bi
la in je  še vedno želja organizatorjev

Thomas in  čebelarji iz Bratislave. Iz 
Slovenije so bili na sejm u HP Medex, 
čebelarska zadruga Ljubljana, čebe
larska zadruga Žalec in nekaj čebelar
jev izdelovalcev čebelarske opreme.

Obisk sejm a je  bil zadovoljiv, ven
dar bi organizatorji sejm a m orali na
rediti večjo reklam o tudi m ed porab
niki čebeljih pridelkov, saj so podje
tja  in  čebelarji prodajali tudi čebelje 
pridelke in najrazličnejše preparate 
na njihovi osnovi.

Če bi prišlo na  sejem več obiskoval
cev, ki niso čebelarji, bi bila to dobra 
propaganda za čebelarstvo. Sejem  bi 
lahko organizatorji izkoristili tud i za 
izmenjavo strokovnih čebelarskih iz
kušenj in izmenjavo mišljenj o te 
žavah, ki tare jo  naše čebelarstvo. P rav  
zato pa bi m orali v izvedbo sejm a 
vključiti tud i čebelarske zveze, saj bi 
le tako sejem dobil še večji pomen.
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7-z. dzuM ßenega  žL&tjenja.

ZAPISNIK S S E JE  SKUPŠČINE ZVEZE ČEBELARSKIH 
ORGANIZACIJ JUGOSLAVIJE 24. VI. 1982 V BEOGRADU

Seja se je  pričela ob 9. u ri v pro
storih  SPO J-a. Poslušali so poročilo 
o delu predsedstva med dvema seja
ma. K adrovska kom isija je pregledala 
in  sprejela predlog, naj za novega 
predsednika skupščine predlagajo tov. 
A ndreja Petelina, delegata iz Slove
nije, z m andatom  za eno leto. Za 
sekretarja  so predlagali tov. Vlada
na Jevtiča, dosedanjega sekretarja, za 
dobo dveh let. Oba predloga so spre
jeli z večino.

Nato je skupščina pričela delati.
Navzočih je  bilo 36 delegatov iz 

vseh republik  in  pokrajin. Gosti so 
bili predstavniki zveznega kom iteja 
za km etijstvo, Zadružne zveze Jugo
slavije in Čebelarskega kom binata 
Beograd. P redsednik skupščine pred
sedstva, tov. H alil Fejzulahu je od
p rl sejo skupščine, pozdravil navzoče 
goste in predlagal naslednji dnevni 
red:

1. pričetek zasedanja:
a) izvolitev delovskega predsed

stva
b) izvolitev verifikacijske komisi

je
2. poročilo o delu skupščine med 

dvema zasedanjem a
3. poročilo verifikacijske komisije
4. debata o poročilih
5. zaključni račun 1981
6. razprava in  sprejem  finančnega 

n ačrta  Zveze za 1982
7. potrditev delovnega načrta pred

sedstva za leto 1981/82
8. volitve predsednika in sekretar-i

ja
9. vprašanja in predlogi
Dnevni red so soglasno sprejeli. V 

delovno predsedstvo so bili izvoljeni: 
Halil Fejzulahu, V ladan Jevtič in An

drej Petelin. Predsedoval je  Halil 
Fejzulahu.

Delegati so razprav ljali o vseh toč
kah dnevnega reda. D iskusija se je 
najbolj razm ahnila po poročilu o delu 
skupščine v preteklem  obdobju. Opo
zorili so na probleme, ki nastajajo, če 
se sklepi ne izpolnjujejo, in nakazali 
sm ernice za nadaljn je  delo SPO J-a 
in vseh čebelarskih organizacij.

Splošna ugotovitev je  bila, da je  v 
čebelarstvu vrsta  problemov, ki zavi
rajo nadaljn ji razvoj in  jih  je zato 
potrebno takoj pričeti odpravljati na 
vseh ravneh (v občini, regiji, repub
liki, pokrajini in federaciji). Na pod
lagi poročil in razprav so sprejeli v r
sto predlogov in  sklepov:

I .

SPO J bo v sodelovanju s Poslovno 
skupnostjo za čebelarstvo Jugoslavi
je storil potrebne korake za akcijo 
boja proti boleznim čebel na  celot
nem  jugoslovanskem  prostoru.

II.
Republiškim  in pokrajinskim  zve

zam so priporočili, naj se vztrajno 
trudijo  za izboljšanje svojega druž
benega statusa, k er je  od tega odvi
sen uspeh m arsikatere akcije.

III.
Republiške in  pokrajinske zveze naj 

iščejo načine za boljšo organiziranost 
v bazi (združenja). Predvsem  je  treba 
pričeti popisovati čebelje družine, jih 
pregledovati in  sodelovati z veteri
narsko službo itd.

IV.
Republiške in  pokrajinske zveze 

naj prilagajajo svoje delo združene
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m u delu, da se najdejo nova m esta 
in čebelarji-kooperanti, denar za k re
d itiran je čebelarjev, da bo poskrblje
no za reprom aterial itd.

V.
Republiške in  pokrajinske zveze 

naj podpirajo izobraževanje in poma
gajo p ri njem  in naj p ri tem  poiščejo 
najprim ernejše oblike, ki bodo vzpod
budile m lade ljudi za delo v čebelar
stvu. To bi tudi čebelarstvo kot stro
ko dvignilo na višjo raven.

VI.
SPO J naj ponovno načne problem  

standardizacije v čebelarstvu.

VII.
SPO J naj preko Zveze za čebelar

stvo Bosne in  Hercegovine stopi v 
stik  s televizijo Sarajevo, z Nijazom 
Abadžičem zaradi sodelovanja.

VIII.
M edrepubliškim  redakcijam  stro

kovnih časopisov priporočajo tesnejše 
sodelovanje, posebno še, kadar obrav
navajo važnejše skupne probleme, 
da bi bili z n jim i seznanjeni vsi če
belarji, posebej še z navodili in  na
sveti.

IX.
Osnovati je  potrebno komisijo, ki 

bo nakazala osnovne in prednostne 
naloge v čebelarstvu in  poiskala na
čine za njihovo reševanje.

Poleg teh  zaključkov je  izčrpna 
razprava nakazala še vrsto predlogov 
in  napotkov za uspešno delo vseh 
čebelarskih organizacij.

Po sklepu seje skupščine je  imelo 
novo predsedstvo svojo prvo, kratko 
sejo, ki ji je  predsedoval novi pred
sednik tov. A ndrej Petelin. Dogovori
li so se o nadaljnjem  delu predsed
stva.

Skupščina je  končala delo ob 13. uri.

OBVESTILO V VIŠINI ČLANARINE ZA LETO 1983

Obveščamo vse čebelarske organizacije, da je  članarina ZČDS 
za leto 1983 350.— din in 2 din na ekonomski panj za tiskovni sklad. 
S članarino je  plačan tud i Slovenski čebelar.

Prosimo vse organizacije, da čimprej poberejo članarino za le 
to 1983 in nam  pravilno izpolnjene sezname, za katere boste ob
razce prejeli po pošti še ta  mesec, pošljite do 1. 2. 1983.

Vsi člani in naročniki, k i v prihodnjem  letu  ne želijo p re je
m ati revije Slovenski čebelar, se naj najkasneje do 1. decembra 
1982 pismeno odjavijo. V nasprotnem  prim eru jim  bomo še nadalje 
pošljali našo revijo.

z Cd s
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ČEBELARJI BLEJSKE DRUŽINE SKRBIMO ZA SV O JE 
IZOBRAŽEVANJE NA ČEBELARSKEM PODROČJU

V letu  1981 smo organizirali dve 
uspeli predavanji:

— Prvo predavanje je  p ripravil 
tov. Drago K orbar na  stojiščih svojih 
nakladalnih panjev pod Mežakljo. 
Nazorno in poučno je  predstavil šte
vilnim  udeležencem vzrejo m atic in 
čebelarjenje v nakladalnih panjih  na 
tem elju svojih izkušenj in dognanj.

—• Drugo predavanje pa je  p rip ra
vil tov. M arjan Debelak p ri svojih 
čebelah v A 2 panjih  na Rečici na 
Bledu. Najprej je  razložil svojo teo
rijo  čebelarjenja z A2 panji. Teorija 
je bila lahko razumliva, ker jo je  po
nazoril tako, da je  prikazal vsak p ri
pomoček posebej in  še z risbami.

P redavatelj je  nazorno in izčrpno 
predstavil svoj posebni način čebe
larjen ja  z naklado.

Prvo  predavanje v  letošnjem  letu 
smo imeli na Dovjem. Na dom nas 
je  povabil znani čebelar tov. Zvonko 
Koplan.

N ajprej nam  je  v razgovoru obraz
ložil teorijo čebelarjenja s poudar

kom na njegovih izkušnjah in  dogna
njih.

P rišel je  do zanim ivih spoznanj, ki 
se v posameznih prim erih  ne sk lada
jo povsem z dosedanjo teorijo o raz
voju čebel.

Nato smo si ogledali dva čebel
njaka, k jer nam  je praktično p rika
zal svoj način čebelarjenja.

Predvsem  je  zbudil z a n i m a n j e  n je 
gov univerzalni panj, ki je  sad 10-let- 
n ih  delovnih izkušenj.

Z obiskom smo bili zelo zadovoljni. 
Slišali smo mnogo novega, kar bo
mo prav  gotovo koristno uporabljali 
tud i sami.

V tem  letu  nam eravam o im eti še 
eno predavanje o praktičnih  izkušnjah 
p ri za tiran ju  varrooze.

Tudi področje čebelarstva stopa v 
korak z drugim i vedam i in odkriva 
nova spoznanja o razvoju čebel in  če
beljih  pridelkov. Vse to zahteva od 
nas, da se nenehno izobražujemo.

Jordan Blaževič

OGLASI

K upim  32 naseljen ih  AŽ panjev. V ponudbi naved ite  starost panjev, zunanjo  
m ero panjev in  satn ikov ter ceno. P onudb e pošljite  na naslov  S tevo  M ikulič 
27. m arta št. 20, 11300 Sm ederevo (tel. 026 23184)

Prodam  čebelnjak  z 18 AŽ panji na deset satov. Č ebele so pregledane in zdra
ve. Ponudbe pošljite na Sesar, Parizlje 51, p. BRASLOVČE.

POPRAVEK

V osm rtninici za tov. Ivanom  Smele erjem  se na koncu predzadnjega odstaviva 
pravilom a glasi »P rejel je  red ÄJ J. II. stop n je  od Z veze čebelarskih  družin L jub
ljane.«

CD P reska—M edvode
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V SPOMIN NA PIONIRJA APITERAPIJE

Končala se j,e pot našega dolgoletnega sodelavca dr. Antona K risperja, 
specialista za medicino dela in začetnika raziskovalno razvojnega dela na po
dročju apiterapije.

Ze pred 25 leti je  pričel kot izreden ljubitelj narave in velik entuziast ra 
ziskovati zdravilne učinke medu in drugih čebeljih pridelkov na človeški orga
nizem. Plod njegovega požrtvovalnega raziskovalnega dela so številni naši iz
delki iz čebeljih pridelkov. Njegovo delo nas je uvrstilo med prve na  področju 
apiterapije v svetovnem m erilu, zato poznajo njegovo ime in dosežke tud i zu
naj naših meja.

Potrd itev  njegovega izrednega prispevka na področju uporabe čebeljih 
pridelkov, ko t so med, m atični mleček, cvetni prah  in propolis, so številni re 
ferati in razprave, ki jih  je  im el dr. K risper na  m ednarodnih kongresih Apimo- 
ndie in  tud i na številnih drugih  strokovnih simpozijih doma in v tujini. Torej 
lahko trdimo, da je  prav  dr. K risper opravil pionirska dela na področju razi
skav in  uporabe čebeljih pridelkov v hum ani medicini. Bil je neu trud ljiv  p ri 
iskanju vrednot posameznega čebeljega pridelka, tako da je  z njegovim odho
dom nastala velika praznina, ki jo bom o težko zapolnili. Bil je res p rav i lju 
dski zdravnik, saj je vsakemu, ki se je  obrnil nanj za pomoč, rade volje poma
gal. Posebej še velja poudariti njegovo pripravljenost za sodelovanje z vsakim 
nestrokovnjakom , skratka tudi z laikom, ki je  kazal zanim anje za pripravo in 
uporabo čebeljih pridelkov. Globoko je bil prepričan, da bo tud i s številnim i p ri
m eri uspešnega zdravljenja rakastih  obolenj dokazal, da so čebelji pridelki, 
predvsem  propolis, zelo bogati z aktivnnim i substancami, ki uspešno zatirajo 
oziroma zdravijo rakasta  obolenja, vendav m u je  prezgodnja sm rt to  preprečila. 
Ko je  bil zadnjič v naši delovni organizaciji, to je  v  torek, 10. 8., mi je  prinesel 
recept za nov izdelek, katerega aktivnost je  preučeval na bazi m atičnega mle
čka. Skoraj ne moremo, verjeti, da ga k ru ta  usoda iztrgala iz naše sredine. 
K ot vedno, je  bil tud i to k ra t poln idej in  zamisli, kaj vse bi še lahko naredili iz 
čebeljih pridelkov, vse z namenom, da bi k a r največjem u številu bolnikov po
magal, da bi čimprej ozdravili oziroma jem ali določene preparate  kot preven
tivo.

Nam vsem bo ostal v  trajnem  spominu kot izredno delaven, ustvarjalen  in 
z velikim i črkam i bomo zapisali »MINLJIV SI, AMPAK TVOJA DELA SO 
TVOJ SPOMIN«.

G la vn i d i r e k to r  H P  »MEDEX«

A L E š  M I 2 I G 0 J ,  d ip l .  o e c .
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O sm d n ie e

JAKOB VIRTIČ

T iho in  m im o, kot je  
živel, se  je  2-, m aja  
ravno na n jegov  80. roj
stn i dan iztek lo  ž iv lje 
n je  častnega člana n aše
ga čebelarskega društva  
Jakoba Virtiča.

R odil se je  21. 5. 1902
v  Z avodnji pri Šoštanju. 
Že kot m lad fan t se  je  
preselil m ed rudarje pri 

m ežišk ih  rudnikih  in  je  tam  d ela l do upo
kojitve.

Č ebelariti je  začel 1926. le ta  pod U ršljo  
goro. B il je  m ed prvim i pri ustanovitv i 
našega društva v  Žerjavu. Za zasluge in  
m arljivo delo v  društvu je  b il od likovan  
z redom  A . Janše II. stopnje.

V  teh  dolgih  letih  čebelarjenja  s i je  
nabral pri čebelah velik o  izkušenj in 
znanja, saj je  v es  prosti čas p reb il pri 
n jih  in  na pasiščih , kam or jih  je  p rev la- 
žal. V ozil jih  je  pod obronke P ece in  U r
š lje  gore. Tam  sm o ga lahko srečevali 
dan za dnem , ko se  j e  vračal od svojih  
ljubljenk.

Zdaj je  nastala  velik a  praznina v  n a 
šem  društvu in  m ed vsem i, k i sm o ga 
poznali in  spoštovali kot čebelarskega  
strokovnjaka.

N aj m u bo lahka slovenska gruda!
Č ebelarsko društvo Žerjav

JAKOB MAJDIČ

D ne 29. VII. 1982 je  v  
K oprivni po daljši b o 
lezni v  85. letu  prenehalo  
b iti srce dolgoletnem u  
članu čebelarskega dru
štva  C m a na Koroškem .

Od svoje rane m lado
sti pa vse  do predzad
njega leta, ko ga je  kru
ta  bolezen  za sta lno pri
vezala  na posteljo, je  b il 

zvest svojim  ljub ljenkam  čebelam .
R ad je  im el naravo, saj je  bil v se  sv o 

je  ž iv ljen je  povezan z njo. Pred upoko
jitv ijo  je  delal v  gozdu pri gozdni upra
v i Crna, še  prej pa pri grofu  Turnu. D o
m a je  im el m ajhno km etijo  ,k i jo  je

zraven dela v  gozdu z v ese ljem  obdelo
val. Ob vsem  delu  je  zmeraj našel tudi 
čas za svo je  čebele, kjer je  pozabil na v se  
tegobe.

L etošnje le to  je  v  družbi svojih  dom a
čih praznoval z ženo zlati jub ilej —  50 
le t skupnega živ ljenja .

Za svoje m arljivo  čebelarsko delo  
je  p reje l le ta  1974 red III. stopnje A n 
tona Janše.

B oleče je  b ilo  slovo od našega Jakoba. 
Jakob je  lju b il dom ačijo, dom ači kraj, 
svojo  dom ovino in  svoje čebele; tako je  
bilo slovo  še  bolj žalostno.

V  bolečin i se  n jegovim  dragim  pridržu
jem o v si član i čebelarskega društva C m a  
na Koroškem .

Naj m u bo lahka dom ača zem lja!

CD Crna na K oroškem

IVAN BLAZNIK

N eozdravljiva  bolezen  
je  17. decem bra 1981 
pretrgala živ ljen jsko  nit 
našega dolgoletnega č la 
na Ivana B laznika.

R odil se  je  24. junija  
1913. le ta  v  L edini pri 
S evn ic i v  ve lik i km ečki 
družini. Ž ivljenjska pot 
ga je  privedla v  Ruše, 
kjer je  kot kovač delal

v  ruških tovarnah.
M ed vojno ga je  okupator kot zaved

nega in  naprednega S lovenca in  d e lav 
ca pregnal v  taborišče. Težko delo v 
predvojni Ju goslav iji in razm ere v  ta 
borišču so zapustile posled ice v  n jego
vem  zdravju. Sam  je  večk rat p ripove
doval, kako ga je  sodelavec po vojn i 
s čebeljim i p ik i ozdravil h ude revm e. 
In  prav to je  b il vzrok, da je  1946. leta  
začel tudi sam  čebelariti. P osta l je  eden  
izm ed najbolj zvestih , delovn ih  in  odgo
vornih  članov CD Ruše. B il je  član  ožjeJ 
ga odbora družine, vedno pripravljen  
delati in p rispevati svoj delež k skupne
m u razvoju  čebelarstva. Izredno se  je 
izkazal ob vseh  skupnih akcijah  druži
ne, posebno še  leta  1976 in 1977, ko smo 
ruški čebelarji s prostovoljn im  delom  
gradili svoj čebelarsk i paviljon  in  d rušt
ven i čebelnjak. B il je  dober d elavec  in 
sposoben organizator. Vrsto le t  je  oprav
lja l na loge preglednika čebeljih  bolezni.
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Svoje izkušn je je  rad prenašal na m la j
še  čebelarje, m arsikaterem u začetniku  
pa je  podaril tudi čebelji roj. Za svoje  
neseb ično delo je  p rejel več  priznanj in 
pohval.

P oleg  bolezni je  doživel le  nekaj m ese
cev  pred sm rtjo verjetn o  n ajh ujši uda
rec v  živ ljenju . Zaradi hude gnilobe  
čebelje  za lege  je  b il ob svoje lju b ljen 
ke, pri katerih  je  preživel to liko pri
jetn ih  uric in  dni.

Med ruškim i čebelarji je  nastala nena
dom estljiva  vrzel, ostali pa trajni sled o
v i dela in  spom in na neutrudnega člana  
in  tovariša.

ČD R uše

ALEKSANDER SENICAR

V m aju 1981 sm o se  na 
pokopališču v  Senovem  
za vedno p oslov ili od  
našega dobrega dolgolet
nega člana A leksandra  
Seni čar j a, rojenega leta  
1918 in  doma iz R eštanja. 
N eusm iljena zahrbtna  
bolezen nam  ga je  iztr
gala; odšel je  za vedno. 
B il je  v e lik  prijatelj n a 

rave, zato se  ni čuditi, da je  že kot 18-le- 
tn i fan t pričel čebelariti. Z aposlen je  b il 
v  rudniku Senovo, dom a pa je  im el še  
km etijo. Toda za svoje čebelice s i jo  še  
vedno našel časa. A ktivn o  je  deloval v  
društvu. Za svoje nesebično delo je  b il 
odlikovan z redom  A ntona Janše III stop
nje. Svoje znanje in  sposobnosti je  prav  
rad prenašal na m lajše čebelarje.

Da je  b il priljubljen , in  ne sam o pri 
čebelarjih , je  dokazal n jegov pogreb, ka
terega se  je  udeležilo  velik o  čebelarjev  
ter  njegovih  p rija te ljev  od b lizu  in  daleč.

ČD Senovo —  B restanica

JANEZ ŽEROVNIK

Po kratki bolezni je
12. 5. 1982 za vedno za 
tisn il oči član  in  b lagaj
nik  čebelarske družine 
N aklo pri K ranju Janez  
Zerovnik Rodil se je  v  
V ogljah. Po končani os
novni šoli se  je  izučil za 
krojača in  je  do sm rti 
ostal zvest svojem u roj
stnem u  kraju in  poklicu.

Č ebelariti je  začel 1938. le ta  s kranjiči, 
ki jih  je  tik  pred vojno zam enjal za AŽ  
ipanje, Sm rt je  kar potihom a seg la  po 
njem . V se n jegovo ž iv ljen je  je  b ilo  iz 
polnjeno s krojašim  delom  in skrnbjo za  
čebele. B ila  so leta  razočaranja in  leta  v e 
selja . V edno je  spodbujal m lajši rod če
belarjev, m u dajal pogum a, vese lja  ter 
nasvetov.

K o je  odhajal, je  b ila  narava odeta v  
cvetje  in je  vabila čebele na gostijo. Tudi 
n jegov  zadnji dom  bo posut s  cvetjem  
in  čebele na njem  m u bodo s svojim  
brenčanjem  b lažile  večn i sen.

Janez, izrekam o ti zahvalo za vse, kar 
si dobrega storil za nas čebelarje. Želim o  
t i spokojen  počitek  v  lep i sloven sk i zem 
lji, k i si jo  im el tako rad.

ČD V oklo

MARIJO MARTELANC

D ne 4. jun ija  1982 
sm o se na koprskem  p o
kopališču za vedno po
slov ili od znanega n a 
prednega obalnega čeb e
larja, borca, kom unista  
in  značajnega prim or
skega rojaka M ARIA  
M ARTELANCA.

Rodil se  je  v  Gorici 
22. 2. 1907. Oče je  b il že 

lezn ičar naprednih idej, vp isan  v  socia li
stičn o  stranko. M ario se  je  po očetu  na 
vzel borbenosti za nacionalno in  socialno  
osvoboditev prim orskih S lovencev. Ob 
nastanku fašizm a se  je  M ario že leta 1922 
kot dijak  sred n je trgovske šole v  G orici 
vp isa l v  m lad insko sekcijo  K P  Ita lije  in  
se  takoj izkazal kot dober organizator  
m ladinskega naprednega gibanja na go- 
riškem  podeželju. Zaradi te  svoje ak tiv 
nosti je  b il večkrat zaprt in pod staln im  
policijsk im  nadzorstvom . Pri vsem  tem  
m u je  uspelo dobiti koncesijo  za proda
ja ln o  sadja in  zelenjave. S  čebelarstvom  
se  je pričel b aviti že v  zgodnji m ladosti 
Z nani čebelar učitelj V lado M artelanc je  
bil n jegov dobri prijatelj in  učitelj. Leta 
1926 so ga določili za organiziranje in 
zbiranje m ednarodne R deče pom oči. Za
radi akcije se  m u je  kom aj posrečilo  zbe
ža ti pred fašističn o  policijo  v  Jugoslavijo. 
P rišel pa je , kot pravi pregovor, »z dežja  
pod kap«. Jugoslovanska policija  ga je  
hotela izgnati kot neljubega gosta nazaj v  
Italijo . M ario je  zbežal v  A vstrijo  in  po  
nalogu K PI p riše l le ta  1927 nazaj v  do
m ače kraje. S talno v  n evarnosti je  tam  
nad aljeval ilega ln o  delo in  sočasno skrbel
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za svo je  čebelice in  se  trudil s svojo  tr 
govino, kajti časi so  b ili pod Italijo  tudi 
v  gospodarskem  pogledu kritični. K ot za 
veden  Prim orec in  kom unist se  je  že  leta  
1942 prik ljučil narodnoosvobodilnem u g i
banju, kjer se  je  izkazal kot izreden go
spodarstvenik. B il je  član  okrožne gospo
darske kom isije za zahodno Prim orsko. 
D ela l je  tudi kot političn i delavec. Tudi 
v  kritičnem  povojnem  času je  deloval) na 
gospodarskem  področju. B il je  organiza
tor  ipodjetja Ekspor— Imiport po  lin iji 
UJVO D-a v  Trstu. T udi takrat je  velik o  
politično delal. V es svoj p rosti čas je  na
m en il čebelicam . 2 e  od sam ega začetka je  
bil član in  odbornik koprskega in  pozneje  
obalnega čebelarskega društva.

Svoje bogato čebelarsko znanje in  iz 
kustvo je  z  veseljem  prenašal na m lado  
generacijo  čebelarjev v  svobodni dom ovi
ni. P o leg  odlikovanj v  NOV je  b il za dol
goletno uspešno delo nagrajen  z redom  
A ntona Jan še  III. stopnje. Obalno čeb e
larsko društvo je  izgubilo z n jim  drago
cenega in  izkušenega čebelarja. N jegova  
priljub ljenost se  je  pokazala ob m nožični 
udeležbi na ipogrebu. N jegov  grob so  po
krili ven ci in  cvetje . G anljiv i govori in  
pesm i žalostinke so ipričali o tem , da je  
njegova sm rt prizadela m nogo ljudi.

Z eni in  svojcem  naše iskreno sožalje.

O balno CD

JO Ž E  TRATNIK

JOŽE TRA TNIK  je  
bil človek, k i je  s  trdim  
delom  vzgojil sebe in  
potem  v se  ž iv ljen je  
vzgajal svoje okolje. B il 
je  učitelj, k i n in  učil 
le  z besedo am pak še  z 
osebnim  zgledom .

K ot p eti otrok je  v e 
del, da na m ali dom ači
j i  v  Podsm rečju ne bo  

kruha za vse. O dšel je  v  g im nazijo V 
Maribor, a leta 1917, komaj osem najstle
ten, je  m oral v  propadajoči A vstroogrski 
na fronto. B ojeval se  je  v  Tirolah, kjer je  
okusil v so  krutost prve svetovn e vojne. 
Usoda ga je  pričela postav ljati pred iz
kušnje in  do sm rti n i b ilo  n ikoli konca  
težavnih  od ločitev . JOŽE TRA TNIK  je  
sta l vselej na ipravi strani. L eta 1918 se 
je  pridružil borcem  za severno m ejo. B o
jev a l se  je  pri V elikovcu, kjer je  bil 
ranjen. Brž ko je  b il dem obiliziran, je  
m oral ponovno obleči vojaško suknjo in 
odslužiti kadrovski rok v  n ov i državi

SHS. N jegovega  vojskovanja  in  v o jeva -  
n ja  je  b ilo  konec še le  le ta  1921, ko  se  je  
lahko vp isa l na učite ljišče  v  Mariboru. 
Po končanem  šolanju  je  bil najprej uči
telj na G orici ob D reti, potem  pa v  Gor
njem  gradu. P etnajst let učite ljevanja  v  
stari Jugoslav iji j e  p osvetil predvsem  
vzgajanju  m ladine v  značajne, ipoštene 
in  zavedne S lovence in  Jugoslovane. B il 
je  delaven, strog, vztrajen  in  je  zahteval, 
da so tak i tudi n jegovi učenci. Skoraj ni 
starejšega  G rajčaana, k i ga T ratnik  
ne bi kdaj pov lek el za ušesa. B il je  ak ti
ven  član  telovadnega društva Sokol, ta j
n ik  čebelarskega društva, predsednik  
kulturnega društva. P ostal je  šo lsk i upra
vitelj in  na tem  delovn em  m estu  je  ostal 
v se  do okupacije.

O kupacija je  le ta  1941 Tratnika čez noč 
p ostavila  na cesto. K ot zaveden  Slovenec  
j e  ostal brez službe. Izgnali so  ga v  Sr
bijo.

P o osvoboditvi ga srečam o kot tajn ika  
okrajnega ljudskega odbora, kot več le t
nega predsednika krajevnega ljudskega  
odbora, kot predsednika odbora za e lek 
tr ifikacijo  Zadrečke doline, kot člana od 
bora za zgrad itev  zadružnega doma, kot 
predsednika odbora za gradnjo p lan in 
skega dom a na M enini, kot večletn ega  
predsednika P lan inskega društva, kot 
člana upravnega odbora Č ebelarskega  
društva, kot sodnika porotnika, kot p red 
sednika odbora borcev za severno m ejo  
Zgornje sav in jsk e doline, kot tajn ika in  
predsednika društva upokojencev o sn ov
ne šo le  v  G ornjem  gradu do svoje upo
k ojitve  leta  1960. P o leg  vseh  teh  odgo
vorn ih  nalog p a  je  n ašel čas, da je  z b i
ral dokum ente o zgodovinskih  dogodkih  
v  kraju, o  ljudsk ih  ob ičajih  in  predm ete  
ljudske um etnosti. P om agal je  pri ure
d itv i lapidarija v  G ornjem  Gradu.

K o ga je  bolezen  že skoraj popolnom a  
onesposobila, je  še  vedno m islil o  delih, 
ki jih  m ora še postoriti na polju , na ko
zolcu in  pri čebelah.

Pokojni je  b il nosilec reda zaslug za 
narod, reda dela, reda republike z bro
nastim  vencem , priznanja borca za s e 
verno m ejo, n osilec  zlate značke P lan in 
sk e zveze S loven ije, srebrnega znaka OK 
in  zlate p lakete zveze ku lturn ih  organi
zacij M ozirje. Ta od likovanja sam o potr
ju jejo  n jegovo dejavnost in  požrtvoval
nost.

Jože T ratnik  je  odšel kot mož, k i n i v  
živ ljen ju  postoril sam o tisto, kar je  b ila  
njegova  dolžnost, am pak p rav vse, kar je  
m ogel za b lagor ljudi.

Č ebelarsko društvo  
G ornji Grad
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§
V TRGOVINI

AQUARIUM
GORICA, TRG CAVOUR 9

Dobite vse potrebščine za čebelarje
nje prav tako pa tudi zdravila za č e 
bele (Varroza, Nosema)

Enako ponudbo 
vam nudi tudi 
SEMENARNA

G. CARLOTTO
GORICA, TRG CAVOUR 9

»PCELARSKI KOMBINAT BEOGRAD«
Jovana Rajiča 5, 11000 BEOGRAD
Tel. (011) 402 287, 403765 in 69G919 
telex 12545 Yu Pekom

VAM NUDI BIOSTIMULATIVNO SREDSTVO ZA ČEBELE

FORSSAPIN
Forssapin vsebuje celo vrsto koristn ih  sestavin, mikro in makro 
elemente te r vitamine, ki omogočajo, da matica zaleže več zalege.
Poizkusi, ki so bili izvedeni v ZDA so pokazali, da se je  zalega 
povečala tudi do 84,5 %>.
Forssapin veča moč družin in omogoči boljše prezimovanje.
Samo z močnimi družinam i v letošnjem  letu boste dobili več mo
du v naslednji čebelarski sezoni.
Po naročilu pošljemo FORSSAPIN tudi po pošti.



NOVO IZŠEL JE  NOVO
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